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Hitreje izboljševati življenjske 
in delovne razmere delavk

Sindikati so za odločnejše razreševanje vprašanj, ki preprečujejo uveljavljenje dejansko
enakopravnega položaja žensk
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vreme ni zanesljivo
zanesljiv je

Proslavljanje osmega marca, 
Vršnega smo sicer navajeni, je 

Predsedstvo RS ZSS minuli po
nedeljek zamenjalo z delovno 

Želelo je ugotoviti, koliko 
f° dosedanja prizadevanja sindi- 

atov prispevala k uveljavljanju 
ejansko enakopravnega polo- 
Ja žensk v naši družbi in v 
em naj bi svoje delo dopolnili, 
a "i naša družba ta že zdavnaj 

Postavljeni cilj čimprej dosegla.

Na to sejo — vodil jo je pred- 
_ nik RS ZSS Tone Kropušek 

. 50 bili povabljeni tudi pred- 
.^niki vseh organizacij, ki si 
: 5° ab drugače prizadevajo 

olj sati položaj zaposlenih 
nsk. Med drugimi je seji pri- 

f atvovala tudi članica Sveta 
tederacije Vida Tomšič.

PosrIndn°, ^esedo v razpravo je 
dtic!!d ^ Predsednik RO Sin-
. ^ata delavcev

Sprl . .reCKe iz te 
ie n °^avljamo pose 
dn,??2 Oljena razp
4 tenm položaj d{NienUdl z novih zo 

Jene najvažnejše

objavljamo v obliki komentarja 
na 10. strani naše današnje šte
vilke.

Ko je povzemal ugotovitve 
razprave, je Tone Kropušek de
jal, da sindikati težijo k polni, 
produktivni zaposlenosti vseh 
Slovencev, moških in žensk, ki 
je tudi osnovni pogoj za njihovo 
enakopravnost. Sindikati so to
rej za polno zaposlenost žensk, 
ugotavljajo pa, da ob hitrem 
spreminjanju strukture proiz
vodnje področje ženskega zapo
slovanja ostaja tradicionalno. Še 
vedno se poklici delijo na „žen- 
ske“ in na „moške“. Takšna de
litev je tudi v nasprotju s potre
bami gospodarstva, zaradi česar 
si bodo sindikati prizadevali za 
razširitev nomenklature pokli
cev, v katerih bodo delale tudi 
ženske. Ob tem pa sindikati 
niso za zaposlovanje žensk pod 
vsakršnimi pogoji; tu se začenja 
njihova skrb — skrb za urejeno 
otroško varstvo, za družbeno 
prehrano, za reševanje stano
vanjskih vprašanj, za omeje
vanje oziroma odpravljanje noč
nega dela povsod, kjer ni nujno 
itd. Ta vprašanja — je poudaril

Tone Kropušek — moramo od- tudi dosegli, naj bo naša čestit- 
ločneje in hitreje reševati in ka vsem delavkam za osmi ma- 
naša odločnost, da bomo to rec. M „

Družbeni položaj delavk
_____________ Izvleček iz uvodne besede Stjepana šauberta na seji predsedstva RS ZSS

Slovenija je pri vrhu svetovne 
lestvice glede zaposlenosti 
žensk; to dokazuje visoko stop
njo njihove vključenosti v na
cionalno gospodarstvo, hkrati 
pa opozarja na kritičnost polo
žaja žene glede njene obreme
njenosti. Žena je skoraj enako
pravno prevzela breme gospo
darske aktivnosti, zaradi tradi
cionalnih odnosov pa mora no- 

.siti tudi bremena svoje klasične 
funkcije doma in še odgovor
nost v zvezi z materinstvom in 
vzgojo otrok. Kot dmžba pre
počasi premagujemo to tradi
cijo in njene posledice; račun za 
to plačuje žena, saj mora poleg 
redne zaposlitve opraviti še 
vrsto del, za katera smo pač na

vajeni, da jih opravljajo žene. v gospodinjstvu in pri vzgoji rij o na celotno družbo, vendar
Pri tako visokem odstotku za- otrok, kot jih imamo pri nas, ne pa to ne zmanjšuje tistega nepo-
poslenosti žensk ni mogoče da bi breme tega razkoraka no- sred nega pritiska ki ga čuti za-
imeti tako nerazvitih funkcij sile ženske same. Posledice se, poslena žena
družbe za razbremenitev žensk zlasti na daljši rok, sicer razši- (Nadaljevanje na 9. strani)
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Slovenija zavrača sedanji osnutek sklepov II. konference
Na četrtkovi seji komisije za organiza

cijsko kadrovske zadeve RS ZSS je bil na 
dnevnem redu predlog sklepov II. konference 
Zveze sindikatov Jugoslavije, ki ga je v začet
ku meseca dala v razpravo posebna delovna 
skupina za pripravo sklepov, imenovana v ko
misiji za organizacijsko politična vprašanja 
Sveta ZSJ. V Sloveniji pa je ta predlog skle
pov bližnje konference Zveze sindikatov Ju
goslavije naletel na ostro kritiko. Te pomi
sleke bi lahko na kratko povzeli z naslednjimi 
ugotovitvami: predlog dokumenta je za
megljen, mlačen in nemobilizatorski. Ko se
stavljavci opredeljujejo vlogo sindikatov v 
sedanjem in prihodnjem trenutku, vse preveč 
izhajajo iz dosedanje prakse v delovanju sin
dikatov in organizacijo vse preveč pojmujejo 
kot delo v forumih. Iz sklepov tudi ni dovolj 
razvidno, kaj pravzaprav hočemo doseči z II. 
konferenco Zveze sindikatov Jugoslavije.

Po oceni članov komisije za organizacijsko 
kadrovske zadeve RS ZSS sedanji predlog 
sklepov II. konference vse preveč omalova
žuje nove razmere, ki so nastale z uveljavit
vijo ustavnih sprememb, odmika pa se tudi 
od sklepov in ugotovitev II. kongresa samo
upravljavcev Jugoslavije. In slednjič - očitno

je, da so se sestavljavci poskušali na prikrit 
način odmakniti od načel organiziranosti sin
dikatov, ki jih je v statutu uzakonil VI. kon
gres ZSJ in kot so jih uzakonili republiški 
statuti Zveze sindikatov in posebnih sindika
tov. Od tod tudi enotna ocena članov komi
sije, da bi sprejem tega dokumenta, kot ga je 
ponudila delovna skupina za pripravo sklepov 
II. konference ZSJ, pomenil korak nazaj v 
delovanje sindikatov. V komisiji za organiza
cijsko kadrovske zadeve RS ZSS so se zato 
odločili predložiti lastne teze za sklepe II. 
konference ZSJ, ki pa temelje na osnovnem 
izhodišču, da so sindikati le politično orga
nizirana baza, torej politično organiziran de
lavski razred. Zavoljo tega tudi sindikatom ni 
potrebna nikakršna oblast niti je nočejo z ni
komer deliti, saj oblast pripada delavcem, ti 
pa jo uresničujejo skozi celoten družbeno
politični sistem. Te teze za sklepe II. konfe
rence bodo predstavniki slovenskih sindi
katov že v ponedeljek predložili članom ko
misije za organizacijsko politična vprašanja 
Sveta ZSJ, po potrebi pa tudi predsedstvu 
Sveta ZSJ, ki se bo prav tako sestal v bližnji 
prihodnosti.

RAVNE NA KOROŠKEM

Zasebniki žele 
v sindikat

Občinski sindikalni svet Ravne na Koroškem 
je pred časom pripravil sestanek z zasebnimi 
obrtniki in z delavci, ki so pri njih zaposleni. 
Razpravljali so o določbah kolektivne pogodbe, 
ki sta jo podpisala republiški odbor Sindikata 
delavcev storitvenih dejavnosti Slovenije in Go
spodarska zbornica Slovenije, katere namen je 
urediti odnose med zasebnimi delodajalci in pri 
njih zaposlenimi delavci.

Po zadnjih podatkih je na področju občine 
Ravne na Koroškem 85 zasebnih obrtnikov, ki 
zaposlujejo kakih 120 delavcev. Na posveto
vanje, ki ga je sklical ravenski občinski sindi
kalni svet, je prišla tretjina vseh zasebnih obrt
nikov. V razpravi niso imeli bistvenih pripomb 
na določbe kolektivne pogodbe. Povedali so, da 
večina zasebnih obrtnikov že zdaj ureja odnose 
tako, kot jih določa kolektivna pogodba. Bi
stvenih odstopanj ni — izjema pri tem so frizerji 
— večina že izplačuje takšne osebne dohodke, 
kot jih predvideva kolektivna pogodba. Torej 
težav pri uresničevanju določb kolektivne po
godbe v glavnem ne bo, saj si tudi zasebni obrt
niki želijo, da bi bili odnosi z delavci kar najbolj 
urejeni.

Želijo si le, kar so na posvetovanju posebej 
poudarili, da bi davčna uprava pri odmeri ob
veznosti vendarle upoštevala takšno višino oseb
nih dohodkov za zaposlene delavce, kot je pred
videna s pogodbo.

Sicer pa je več obrtnikov izrazilo željo in pri
pravljenost, da bi se včlanilo v Zvezo sindi
katov. To so predvsem tisti zasebni obrtniki, ki 
so bili pred tem zaposleni v delovnih organiza
cijah v družbenem sektorju. Za stališče o tem 
bo predsedstvo Občinskega sindikalnega sveta 
Ravne na Koroškem vprašalo Republiški svet 
Zveze sindikatov Slovenije. ( mA )
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RAVNE NA KOROŠKEM
Predstavniki sindikalnega od

bora sklopa mehanskih obratov 
Železarne Ravne na Koroškem 
so zadnjo soboto, 4. marca, 
obiskali brate Zorko v Loki pri 
Žusmu in jim izročili prispevek 
zaposlenih iz mehanskih obratov 
ravenske železarne.

Zaposleni iz mehanskih obra
tov Železarne Ravne na Koro
škem so na pobudo sindikalne 
organizacije zbrali za tri brate 
Zorko iz Loke pri Žusmu na 
Kozjanskem, ki so tragično izgu
bili starše, 4000 dinarjev.

(ma)

Imenovanje komisij
V republiškem odboru sindikata gradbenih delavcev Slovenije utrjujejo

svojo organizacijo in delovanje

Svojo zadnjo sejo je predsed
stvo republiškega odbora Sindi
kata gradbenih delavcev Slove
nije posvetilo predvsem utrjeva
nju organizacije in delovanja 
odbora, obenem pa je pretreslo 
doslej opravljeno delo odbora. 
Predsedstvo je tudi naslovilo na 
osnovne organizacije sindikata 
odprto pismo, v katerem jih 
poziva, naj se zavzamejo, da že 
ob marčnem obračunu osebnih 
dohodkov ne bi bilo več nobe
nega delavca, ki bi za normalno 
opravljeno delo in v rednem 
delovnem času prejemal manj 
kot 1000 dinarjev osebnega

S SEJE PREDSEDSTVA RO SINDIKATA DELAVCEV 
V PROMETU IN ZVEZAH SLOVENIJE

Akcijski program
V PRAKSI

Člani predsedstva RO Sindikata delavcev v prometu in 
zvezah Slovenije so na zadnji seji, bila je prejšnji petek, naj
prej obravnavah potek akcij, sprejetih s programom republi
škega odbora. Ob tem so še zlasti ugotoviU in poudarili na
slednje:

— v srednjeročnem načrtu gospodarskega razvoja SR Slo
venije bi morah ne le zapisati, da je nujno čimprej izobliko
vati slovensko prometno politiko, temveč izoblikovati kar 
najbolj konkretno vsebino te politike;

— republiški odbor je že izpolnil svojo dolžnost in pri
stojnim organom predložil predlog za spremembo zakona o 
javnih cestah;

— RO ostaja pri svojem stahšču, sprejetem na zadnjem 
kongresu sindikata delavcev v prometu in zvezah, naj bi nam
reč v naši republiki ustanovili poseben organ — sekretariat — 
za promet. Praksa bo nedvomno potrdila pravilnost tega sta
lišča, s katerim pa se pristojni republiški organi za zdaj ne 
strinjajo;

— republiški odbor naj po že zastavljeni poti nadaljuje s 
pripravo gradiva v zvezi s spremljanjem uresničevanja samo
upravnih sporazumov v prometu in zvezah.

V nadaljevanju seje pa so člani predsedstva razpravljali še 
o problematiki kadrov in o izobraževanju v delovnih orga
nizacijah prometa in zvez Slovenije. Ugotovili so, da priprav
ljena analiza, ki temelji na anketiranju 40 delovnih organi
zacij, predstavlja sohdno osnovo za temeljitejšo razpravo o 
teh zadevah. V ta namen so tudi,,rezervirali“ prvo naslednjo 
plenarno sejo republiškega odbora, ki bo naslednji mesec.

—mG

dohodka. Hkrati je predsedstvo 
pozvalo vse osnovne organiza
cije, naj temeljito in kritično 
obravnavajo razmere povsod, 
kjer tega cilja sindikatov ne bi 
uresničili, predvsem pa naj po
skušajo ugotoviti vzroke za to.

Po sklepu kongresa bo pri 
republiškem odboru sindikata 
gradbenih delavcev samostojno 
delovalo osem komisij, ki šte
jejo od 5 do 10 članov. To so: 
komisija za pospeševanje raz
voja slovenskega gradbeništva, 
komisija za šport in rekreacijo, 
komisija za družbeno-socialna 
vprašanja, komisija za samo
upravno sporazumevanje, komi
sija za organizacijsko kadrovska 
vprašanja, komisija za delo v 
tujini, komisija za informiranje 
in komisija za samoupravne 
odnose. Zanimivo je, da se- re
publiški odbor pri sestavljanju 
komisij ni držal stroge pripad
nosti temu posebnemu sindi
katu, saj je povabil k sodelova
nju tudi nekatere tovariše, ki so 
formalno vključeni v druge sin
dikate. To je vsekakor zanimiv 
poskus, da dela sindikata ne bi

utesnjevali v toge meje panoge 
oziroma dejavnosti, čeprav bo 
seveda možno šele čez čas iz
reči sodbo o njegovi uspešnosti.

Kar zadeva izpolnjevanje de
lovnega programa, pa je pred
sedstvo ugotovilo, da so doseda
nja prizadevanja veljala pred
vsem utrjevanju osnovnih orga
nizacij sindikata, k čemur so v 
marsičem pripomogli pred ne
davnim organizirani bazenski 
posveti. Ob tem je bila na seji 
izrečena misel, da bi veljalo v 
prihodnje temeljito analizirati 
tudi delovanje medobčinskih 
odborov, predvsem pa proučiti 
njihovo povezovanje z n snov
nimi organizacijami sindikata. 
Kot prioritetni pa se zastavljata 
zlasti dve nalogi: dogovor o 
tem, kako se organizirati in 
kako zasnovati aktivnost pri 
uresničevanju ustavnih dopol
nil, v občinah pa z vsemi priza
detimi dejavniki organizirati 
razgovore, kako programirati 
razvoj gradbeništva in kako pre
magati prepreke, ki se že zdaj 
očitno kažejo na tej razvojni 
poti. nn

V pripravah 
na konferenco

Na konferenci bodo goriški sindikati govorili 
predvsem o prizadevanjih za stabilizacijo gospo
darstva in z njo povezanim standardom zaposle
nih, o uveljavljanju ustavnih dopolnil, o izpopol
njevanju sistema samoupravnega sporazumeva
nja ter o pripravah na volitve v letu 1973 • Kaj 
je pokazala analiza o položaju delavcev z naj

nižjimi osebnimi dohodki

Svet Zveze sindikatov Nova 
Gorica se je sestal na razširjeni 
seji v torek, da bi sprejel odlo
čitev o konferenci Zveze sindi
katov te občine, obravnaval 
analizo o položaju delavcev z 
najnižjimi osebnimi dohodki in 
prisluhnil poročilu o delovanju 
in problemih službe pravne po
moči pri ObSS Nova Gorica. 
Tokrat poročamo samo o prvih 
dveh točkah dnevnega reda.

Udeleženci seje so se spo
razumeli, naj bi bila konferenca 
17. marca. Na njej ne bi govorih 
o dosedanjem delu go riških sin
dikatov, ker bodo kritični pre
soji tega dela namenili eno pri
hodnjih sej sveta Zveze sindika
tov Nova Gorica. Zato pa naj bi 
konferenca spregovorila pred
vsem o bodočih nalogah. Naj
večje in tudi najbolj odgovorne 
so te naloge predvsem na štirih 
področjih: stabilizacija gospo
darskih gibanj in s tem povezan 
življenjski in družbeni standard 
zaposlenih, uveljavljanje ustav
nih dopolnil v praksi, izpopol
njevanje sistema samoupravnega 
sporazumevanja in, slednjič, 
priprave na skupščinske volitve 
v letu 1973.

KAJ JE POKAZALA 
ANALIZA?

Kot je pokazala razprava ob 
drugi točki dnevnega reda, 
bodo goriški sindikati marsika
tero stališče in napotek za bliž
njo konferenco lahko črpali iz 
analize o položaju delavcev z 
najnižjimi osebnimi dohodki.

Ta analiza ‘je pokazala, da je 
pri 17000 zaposlenih še marca 
1970. leta prejemalo manj kot 
tisočaka na mesec 30,7 % delav
cev. Sindikalni akciji za mini
mum 800 in kasneje za mini
mum 1000 din na zaposlenega 
mesečno z ene strani, po drugi 
strani pa splošna gospodarska in 
druga gibanja so pripomogli, da 
so se razmere do konca minu
lega leta bistveno popravile, saj 
je manj kot 1000 din zaslužilo 
le še 2,5 % zaposlenih ali kakih 
400 delavcev. Ocene izplačil po 
samoupravnih sporazumih in po 
zaključnih računih za leto 1971 
nadalje kažejo, da trenutno naj
več dober odstotek vseh za
poslenih ali kakih 200 delavcev 
še prejema manj, kot zahtevajo 
sindikati. Večino med njimi 
predstavljajo delavci, zaposleni 
v družbenih dejavnostih.

Ko so goriški sindikati anali
zirali položaj delavcev z najniž

jimi zaslužki, so ugotovili, da 
praktično nihče izmed njih ob 
polnem delovnem času ne pre
jema manj kot 800 din meseč
no. Nasploh pa do 1000 din 
mesečno prejemajo zvečine 
mladi delavci, saj je kar polo
vica vseh mlajših od 20 let, 
63 % vseh je še samskih, 52 % 
pa z nedokončano osnovno 
šolo. Več kot polovica teh de
lavcev stanuje izven centrov — 
po vaseh. Lastno stanovanje 
ima ali pa živi skupaj s starši 
68 % delavcev, ki zaslužijo manj 
kot 1000 din mesečno. Tri če
trtine teh delavcev se ukvaija z 
dopolnilnim delom, da se lahko 
preživijo. Zato ne preseneča po
datek, da je letni dopust izko
ristilo za dejanski počitek manj 
kot polovica delavcev z zasluž
kom pod 1000 din mesečno.

KAKO POMAGATI?
Minimalni zaslužek 1000 din 

mesečno ne predstavlja več 
realne meje osebnega dohodka, 
ki naj bi zagotavljal preživljanje 
zaposlenega delavca in njegove 
družine. Zato bi, tako so po
udarili na seji sveta Zveze sindi
katov v Novi Gorici, ta mini
mum morah valorizirati naj
manj za višino zvišanih življenj
skih stroškov v minulem letu, 
torej vsaj na 1200 dinarjev. V 
tem trenutku, ko se slovenski' 
sindikati še niso odločili za zvi
šanje spodnje meje zaslužkov, 
naj bi tako stališče zastopale 
osnovne sindikalne organizacije 
— vsaka v svoji delovni skup
nosti in upoštevajoč realne 
možnosti. Eno od trenutnih 
možnosti pomeni zoževanje raz
ponov v interni delitvi v prid 
nekvalificiranih in priučenih de
lavcev. Udeleženci razširjene 
seje sveta Zveze sindikatov 
Nova Gorica pa so se zavzeli 
tudi za to, da bi čimprej sprejeli 
celovit socialni program, ki bi 
razen drugega — vsaj sedanjim 
in bodočim otrokom omogočil 
kar najbolj enakopraven vstop v 
življenje in tako pomenil dolgo
ročen poseg v našo družbo tudi 
na področju odpravljanja ko
renin socialnega razlikovanja. Z 
druge strani pa goriški sindikati 
terjajo takojšnjo rešitev pro
blemov tistih panog, zlasti ru
darstva in železnice, ki morajo 
svojo minimalno akumulacijo 
po sili razmer graditi na preko
mernem izčrpavanju za
poslenih.

-mG

Pravna posvHovalnira IIIt
VPRAŠANJE:
Sem v rednem delovnem razmerju, vendar ne spolnim delovnim 

časom; delam namreč le 5 ur dnevno, tako da znaša moja tedenska 
obveznost 30 namesto 42 ur. Ker mi po mojem mnenju podjetje 
krati določene pravice, me zanima, ali imam kot delavka, ki je 
zaposlena z več kot polovičnim delovnim časom, pravico do 
30-minutnega odmora med delom, do letnega dopusta; prav tako 
me zanima, kako se mi ta čas zaposlitve šteje v pokojninsko dobo, 
ter ali imam pravico do otroškega dodatka. M. N. - PIRAN

ODGOVOR:
Po čl. 42 temeljnega zakona o delovnih razmerjih gredo delavcu, 

ki dela najmanj polovico polnega delovnega časa, vse pravice po 
delu in iz dela v delovni organizaciji, kijih določa ta zakon in kijih 
določajo statut in drugi splošni akti. Obseg pravic, kijih uveljavlja 
delavec glede na dolžino delovnega časa oziroma glede na delovni 
prispevek, je odvisen od dolžine delovnega časa in doseženih de
lovnih uspehov. Tako bo, na primer, vaš osebni dohodek soraz
meren s časom, ki ste ga prebili na delu, in sorazmeren z uspehom 
dela. Pri tem naj omenimo, da daje omenjeni zakon delavcu mož
nost, da dela hkrati v več_ delovnih organizacijah in na ta način 
doseže poln delovni čas. Če imate možnost zaposlitve še v kateri

drugi delovni organizaciji s krajšim delovnim časom, se lahko za; 
poslite, tako da dosežete skupaj polni delovni čas. Na vprašanja, ki 
jih "zastavljate glede na to, da ste zaposleni z več kot polovico 
delovnega časa, naj povemo, da nimate pravice do 30-minutnega 
odmora, saj gre ta pravica le delavcu, ki dela med dnevom z enkrat
nim polnim delovnim časom. Glede letnega dopusta vam ta pravica 
gre, seveda pa je trajanje določeno z ustreznim določilom pravil
nika vaše delovne organizacije. Pokojninska doba se šteje soraz
merno s časom zaposlitve ali se vam ustrezno preračuna. Gleda 
otroškega dodatka naj povemo, da gre le delavcem, ki so zaposlen* 
s polnim delovnim časom. Morda bi se vam prav glede na pravice $ 
socialnega zavarovanja izplačalo zaposliti s polnim delovnim 
časom, kar pa lahko dosežete z že omenjeno dopolnilno za
poslitvijo.

M. LIPUŽIČ
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B18*»! 7 DNI V SINDIKATIH

IZ AKCIJSKEGA PROGRAMA POSTOJNSKIH SINDIKATOV

Njihovih šest toek
Postojnski sindikati so na zadnji konferenci precej razpravljali o 

uresničevanju svojega akcijskega programa, še zlasti pa o nalogah, 
K* jih čakajo v prihodnje. Z vsebinskega stališča ta njihov program 
Predstavlja nekak sistem šestih točk, ki so za sindikalne organi
zacije na tem območju trajno aktualne.

Na prvo mesto postavljajo stojna, ki so največje delovne
postojnski sindikati naloge v 
zvezi z razvojem samoupravlja
nja in uveljavljanjem ustavnih 
dopolnil. Tako bodo skupaj s 
Konferenco ZKS Postojna pri
pravili temeljito analizo o stop
nji razvitosti samoupravljanja v 
občini. Hkrati bodo ocenili tudi 
vsebino samoupravnih aktov de
lovnih organizacij. V zvezi z na
logami s tega področja naj ome
nimo še analizo statusa disloci
ranih obratov v občini ter po
novno razpravo o temeljnih 
organizacijah združenega dela v 
Podjetjih Javor, Nanos, Gozdno 
gospodarstvo in ŽTP Ljubljana 
~~ Transportno podjetje Po-

organizacije v občini.
Problematika samoupravnega 

dogovarjanja in družbenega 
usmerjanja delitve dohodka in 
osebnih dohodkov pomeni dru
go točko akcijskega programa. 
Tako pripravljajo postojnski, 
sindikati že v kratkem sestanek 
s predstavniki vseh institucij,ki 
financirajo posamezne druž
bene dejavnosti. Na tem se
stanku naj bi se dogovorih o 
enotnem financiranju delovnih 
organizacij družbenih dejav
nosti, še zlasti pa o kar najbolj 
enotnem vrednotenju dela, ki 
ga opravljajo zaposleni v druž
benih dejavnostih.

Bo predsedstvo SFRJ
presekalo vozel?

Razrešitev znanega železniškega spora" o prevozu žele
zove rude iz Bakra v Avstrijo se nikamor ne premakne. Po
tem ko so vsi neposredno prizadeti povedali svoje mnenje, 
potem ko so Skupnost jugoslovanskih železnic, Gospodarska 
zbornica SRS in RO sindikata delavcev v prometu in zvezah 
Slovenije obsodili ravnanje ŽTP Zagreb in njegovih poslov
nih partnerjev, ki za zdaj uživajo le podporo Gospodarske 
zbornice SR Hrvaške, noben družbeni ah državni organ noče 
ali ne more zadeve dokončno razčistiti. Še več: vzbuja se 
občutek, da si pristojni organi to neljubo zadevo podajajo iz 
rok v roke v upanju, da se bo nekako že razrešila. Dokaz tej 
trditvi je tudi odgovor zveznega sekretarja za promet Blagoja 
Popova na poslansko vprašanje v zvezni skupščini, ko je med 
drugim izjavil, naj bi zadevo razrešili v Skupnosti jugoslo
vanskih železnic. Znano pa je, o tem smo že pisali tudi v 
našem listu, da Skupnost JŽ nima na voljo sredstev, s kate
rimi bi lahko vplivala na razrešitev omenjenega spora, ki ne 
škoduje samo ŽTP Ljubljana, temveč jugoslovanskim želez
nicam kot celoti.

O razrešitvi železniškega spora" so prejšnji petek vnovič 
razpravljali na seji predsedstva RO Sindikata delavcev v pro
metu in zvezah Slovenije. Ponovili so že znano stališče, da 
obsojajo rušenje enotnosti sistema in omrežja jugoslovanskih 
železnic, kar se v navedenem primem očitno dogaja. Na vse 
organe, ki lahko vplivajo na ureditev tega problema, so 
hkrati naslovili zahtevo, da nemudoma poiščejo rešitev. Če 
taka rešitev ne bi bila vsaj predlagana, če že ne tudi sprejeta 
do prve naslednje seje izvršnega odbora zveznega odbora Sin
dikata delavcev v prometu in zvezah Jugoslavije - seja je 
napovedana za 15. marec — bo republiški odbor na tej seji 
predlagal, naj zvezni odbor sindikata delavcev v prometu in 
zvezah posreduje Predsedstvu SFRJ predlog, po katerem naj 
bi ta organ posegel v zadevo in presekal ta gordijski vozel.

M. GOVEKAR

Vprašanja v zvezi s stan
dardom delovnih ljudi in ureja
njem delovnih razmer predstav
ljajo tretjo točko akcijskega 
programa. Skladno s tem pro
gramom bo občinski sindikata: 
svet v naslednjem obdobju ugo
tovil, kakšen je življenjski stan
dard štiričlanske družine ta \ 
zvezi s tem minimalni dohodek 
te družine. Zavzemal pa se bo 
tudi za to, da po nobenem sa
moupravnem sporazumu za 
normalno delo v rednem delov
nem času ne bi bilo osebnega 
dohodka pod 1000 dinarjev me
sečno.

Četrta točka akcijskega pro
grama postojnskih sindikatov 
govori o sindikalnem organizira
nju delavcev pri zasebnih delo
dajalcih. Najvažnejšo nalogo s 
tega področja pom mi akcija za 
uskladitev delovnih pogodb de
lavcev pri zasebnikih s kolek
tivno pogodbo za delavce obrti 
in gostinstva, ki sta jo podpisala 
RO sindikata delavcev storitve
nih dejavnosti in gospodarska 
zbornica SRS.

Kadrovsko politiko in iz
obraževanje obravnava peta 
točka akcijskega programa. V 
njej je med drugim rečeno, da 
bosta ObSS Postojna in občin
ski komite ZKS Postojna nosil
ca kadrovske politike na pod
lagi resolucije skupščine SRS o 
kadrovski politiki. Pri skupščini 
občine Postojna pa je že bila 
ustanovljena komisija, ki bo pri
pravila gradivo za izdelavo pro
grama kadrovske politike v 
občini in gradivo za družbeni 
dogovor o tej politiki v občini. 
Sicer pa se bodo sindikati za
vzemali za nadaljnje sistematič
no izobraževanje članov samo
upravnih organov in članov 
družbeno-političnih organizacij, 
še posebej tistih, ki delajo v sin
dikatih.

Zadnja točka akcijskega pro
grama postojnskih sindikatov 
pa zadeva vprašanja pri uveljav
ljanju stabilizacije v gospodar
stvu, predvsem pa uresničevanje 
stabilizacijskih programov de
lovnih organizacij ter lansko ter 
tekoče gospodarjenje podjetij. 
Pri ocenjevanju gospodarjenja v 
delovnih organizacijah postojn
ske občine pa natiieravajo še 
posebno pozorno obravnavati 
problematiko obrti, ki že leta 
zaostaja za drugimi panogami 
gospodarstva. -mg

Kaj po blokiranju računov?
predsedniki osnovnih organizacij sindikata elektrogospodarskih podjetij 

razmerah, ki so nastale z uredbo sekretariata za finance o načinu vpla
čevanja sredstev za financiranje elektrogospodarskih podjetij

so«?*3 koncu februarja so se 
Q “ v Šoštanju predsedniki 
kovnih organizacij sindikata 

ro*. 0vnih organizacij s pod
el ^a • Proizvodnje in prenosa 
zlat*- ne energije. Govorili so 
zad?c ° ^veh vprašanjih, ki v 
eleVt m času težita slovensko 
goo-^ospodarstvo, in sicer o 
eo^Jarskem stanju elektro- 
fcSarstva 111 odtočitviverifi- 
„ Cflwe knmitii«. u* c,™~_
“Pravne komisije, da samo- 

sporazuma o delitvi 
v pipiTr3 i° osebnih dohodkov 
vnjco,. rogospod arstvu ne dovoli

sporazumov^161 samouPravnih

^zavidljiv i* °rganjzaciJ Jete Bo i™ ekonomski položaj
drugmF t^rSKe dejavnosti med 

tudi posledica prenizko
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določene nove cene električne 
energije.

Slovensko elektrogospodar
stvo je komajda še likvidno. De
lovne organizacije so doslej 
uspele poravnavati le najnuj
nejše obveznosti, niso pa mogle 
deponirati tudi denarja za red
no odplačevanje anuitet.

Pred nedavnim pa je izšlo na
vodilo sekretariata za finance o 
načinu vplačevanja sredstev za 
financiranje elektroenergetskih 
objektov, ki med drugim do
loča, da morajo gospodarske 
organizacije izdati SDK tudi na
loge za plačilo teh obveznosti. 
To praktično pomeni, da bodo 
vse slovenske elektrogospodar
ske organizacije blokirane dalj 
časa, saj bo SDK vnovčevala te 
obveznosti v breme tekoče 
realizacije. Posledica tega bo, da 
bodo obveznosti v zvezi z depo
niranjem sredstev izpolnjene, ne 
bodo pa poravnane vsaj najnuj
nejše obveznosti, ki zagotavljajo 
poslovanje posameznih naprav. 
Pri tem ne gre toliko za težave, 
ki bodo nastale zavoljo izplače-

10-11. MARCA 1972

vanja osebnih dohodkov za
poslenih v slovenskem elektro
gospodarstvu, pač pa predvsem 
za težave, v katerih se bodo 
znašli slovenski premogovniki. 
Termoelektrarne, na primer, 
dalj časa ne bodo mogle plače
vati premoga, čeprav si sloven
ski rudarji prizadevajo, da bi na
kopali kar največ premoga in 
delajo tudi ob prostih sobotah 
in nedeljah, da bi zagotovili 
obratovanje termoelektrarn. Vi
deti pa je pri tem treba, da 
ustvarijo premogovniki s pro
dajo termoelektrarnam blizu 
40 % potrebnega denarja za iz
plačilo rednih mesečnih oseb
nih dohodkov.

Predsedniki osnovnih organi
zacij sindikata so na sestanku v 
Šoštanju poudarili, da ne pre
vzamejo nobene odgovornosti 
za razmere, ki,utegnejo nastati 
zavoljo tega, ker elektrogospo
darstvo, predvsem pa termo
elektrarne, zaradi blokiranih 
žiro računov ne bodo mogle po
ravnati obveznosti do dobavi
te1.^-. M. L.

diferencirana
uporabnost S U D 6 V 

baterij
zlata — za zahtevne aparate

extra
srebrna — za navadne aparate

vam omogoča • I
optimalno HwiIIlCll

izkoriščanje energije črna — za razsvetljavo

O načinu dela in načelih 
organiziranja sindikatov

Pred II. konferenco Zveze sindikatov Jugoslavije

Teze za drugo konferenco Zveze sindikatov 
Jugoslavije posvečajo tem vprašanjem največ 
prostora. To je tudi razumljivo glede na te
meljno vsebinsko opredelitev konference. V 
tem mojem zapisu se bom dotaknil samo neka
terih vprašanj, za katera menim, da morajo na 
konferenci dobiti bolj določne odgovore.

Povsem sprejemljivo je izhodišče, da je sin
dikat delavska razredna organizacija in prav za
radi tega tudi enotna organizacija delavskega 
razreda in delovnih ljudi. Enotnosti organizacije 
od osnovne sindikalne organizacije pa do nje
nega vrha v federaciji po mojem ni mogoče oce
njevati le preko sistema organiziranosti, temveč 
predvsem preko demokratično dogovorjenih 
programskih izhodišč in konkretnih političnih 
akcij. Ta ugotovitev ni nova,'saj je bila v sin
dikatih Slovenije močno prisotna v konkretni 
praksi od VI. kongresa ZSS, predvsem pa od 
druge konference dalje. Zato me v tezah neko
liko moti neštetokrat precej enostransko po
udarjena potreba po samostojnem sindikatu, po 
sindikatu, ki ima svoja stališča in svoja merila. 
Tudi sam sem sicer pristaš samostojnega sin
dikata v našem samoupravnem sistemu, samo-

PIŠE: JOŽE MAROLT

stojnega v uresničevanju dogovorjenih nalog in 
ciljev, ne pa deklarativno samostojnega. Imam 
skratka vtis, da teze premalo poudarjajo de
lovno samostojnost. S tem želim posebej po
udariti, da nam organizacija sindikatov (tudi sa
mostojna) ne sme biti cilj, temveč sredstvo 
boja, s pomočjo katerega se delavski razred 
organizirano bori za uresničevanje svojih krat
koročnih in dolgoročnih interesov.

Na drugi konferenci ZSS smo obširno govo
rili o političnih ciljih in nalogah ter o načinu 
njihovega uresničevanja. Ta vprašanja so bila 
ponovno prisotna na zadnjih seminarjih za ob
činska vodstva ter na regionalnih aktivih ko
munistov, ki delajo v vodstvih sindikalne orga
nizacije. Ugotavljali smo, da imajo člani sin
dikalne organizacije enotne splošne cilje in da se 
o teh ciljih dogovarjajo v otganih in organi
zacijah, ki sestavljajo ZSS. Sindikati> posa
meznih dejavnosti (strokovni sindikati) pa 
imajo hkrati svoje posebne cilje in naloge, ki so 
sestavni del enotnih ciljev, usklajenih z enotnim 
programom. Naloga teh sindikatov je torej, da 
uresničujejo svoje in skupne cilje. Ta naloga 
izvira iz enotnih interesov delavskega razreda, 
čeprav se ti interesi kažejo v različnih oblikah 
na različnih področjih ali dejavnostih. Sin
dikati, organizirani v zvezo sindikatov, so torej 
dejanske družbene integracije vseh delovnih 
ljudi. Zadovoljevanja posamičnih ciljev v sin
dikatih ni mogoče zahtevati na škodo interesov 
drugih delov članstva. To terja in bo terjalo do
ločeno omejevanje pri iskanju rešitev za zadovo
ljevanje vsakdanjih potreb. Samo tako se bomo 
sindikati lahko uveljavljali kot dejavnik uresni
čevanja solidarnosti delovnih ljudi, kar je po 
mojem prepričanju realna pot za družbeni na
predek vseh dejavnosti.

V pripravah na konstituiranje republiških 
organizacij sindikatov in zveze sindikatov smo 
menili, da se zavoljo posebnosti nacionalnega 
razvoja in posebnih interesov naroda v sin
dikatih ne moremo odreči uresničevanju na
cionalnih interesov. Menili smo, da je zadovo
ljevanje teh interesov pogoj za enakopravno so
delovanje v večnacionalni skupnosti. Iz tega iz
hajajoča večja avtonomnost republiške orga
nizacije pomeni vsakodnevno potrebp, da se 
interesi članstva in vseh organizacij sindikatov 
in zveze sindikatov usklajujejo in konstituirajo 
na ravni republike, hkrati kot nacionalna — re
publiška politika sindikatov in kot del politike 
sindikatov Jugoslavije. Menimo, da prav ta na

čin oblikovanja politike sindikatov Jugoslavije 
kot enotne organizacije pomeni novo kvaliteto.

Sledeč temu načelu, je v tezah za drugo kon
ferenco povsem pravilno ugotovljeno, da je po
memben pogoj za uspešno delovanje zveznih 
organov sindikatov v sedanjih razmerah njihovo 
konstituiranje po paritetnem delegatskem si
stemu. To načelo zagotavlja polno enakoprav
nost republiških in pokrajinskih sindikalnih 
organizacij, hkrati pa preprečuje možnost pre
glasovanja. Uresničevanje enakopravnosti re
publiških in pokrajinskih sindikalnih organizacij 
zahteva bistvene spremembe v metodah dela 
zveznih organov. To zahteva medrepubliško do
govarjanje o slehernem vprašanju, zahteva spo
razumevanje na temelju resnično spoznanih 
problemov v posameznih okoljih in s tem uve
ljavljanje solidarnosti pri vprašanjih, ki so od
ločilnega pomena za celotni delavski razred 
Jugoslavije. To hkrati terja tudi stalno izpopol
njevanje metod dela v republiških in pokra
jinskih sindikalnih organizacijah. Republiške de
legacije v zveznih organih morajo biti vključene 
v oblikovanje politike na vseh ravneh v repu
bliki. Pri takšnem načinu dela ne bo potrebe po. 
„prisilni“ monolitnosti republiške delegacije.

Zame je torej nesprejemljivo stališče v tezah, 
da je treba prisilno monolitnost republiških de
legacij in s tem tudi blokiranje dela zveznih or
ganov sindikata med drugim preprečevati s tes
nejšo povezavo s članstvom in s tem, da bo 
članstvo pritegnjeno k oblikovanju stališč zvez
nih organov sindikata. To bi v določenem smis
lu pomenilo nezaupnico republiškim in pokra
jinskim organizacijam. Zvezni organi naj s svo
jimi metodami dela omogočajo, da bo v organih 
sindikatov na vseh ravneh navzoča resnična de
mokratičnost v oblikovanju stališč, da bo po
dana možnost vplivanja najširšega dela članstva. 
Pri takšni delovni metodi je odveč bojazen pred 
prisilno monolitnostjo republiških delegacij.

Teze spodbujajo tudi razmišljanja o mnogih 
drugih vprašanjih s področja organizacije in me
tod dela. Omeniti želim samo še vprašanje, kako 
usposobiti sindikalno organizacijo za samo
stojno akcijo in vprašanje informiranja. Pri obeh 
vprašanjih ostajajo po mojem mnenju teze pre
več abstraktne, ne odpirajo ustreznih rešitev. 
Menim, da ni dovolj zagotavljati, če republiški 
in pokrajinski sindikati zagotavljajo pomoč in 
podporo vsem tistim sindikalnim organizacijam 
v delovnih organizacijah in občinah, ki so pre
malo samostojne v odnosih do vodilnih struktur 
in organov oblasti. Že v svojem prvem pri
spevku sem govoril o enotnosti sindikalne orga
nizacije, danes pa poudarjam, da rešitev ni le v 
pomoči posameznim organizacijam, temveč 
predvsem v zagotavljanju programske in akcij
ske enotnosti organov sindikatov in zveze sin
dikatov na vseh ravneh in v stalnem preverjanju 
uresničevanja dogovorjenih akcij. S tem pa se
veda ne odklanjam konkretne pomoči sindi
kalnim organizacijam. Menim celo, da bi morala 
biti večja in neposrednejša, predvsem kar za
deva občinske organe sindikatov in zveze sin
dikatov.

Glede informiranja pa menim, da ni dovolj 
samo zgraditi splošno veljaven sistem informi
ranja, ki bo omogočil skladno in hitro preta
kanje informacij od spodaj navzgor in obratno. 
Tak sistem lahko sicer odlično deluje, vendar 
največkrat ne doseže zaželenih ciljev. Menim, 
da mora vsako politično akcijo spremljati kon
kreten program informiranja; prvič zato, da 
angažira članstvo za politično akcijo, in drugič, 
da preverja njeno učinkovitost, njene rezultate.

Pristavil bi še, da bi morali v pripravah na 
drugo konferenco ZSJ spregovoriti predvsem 
tovariši iz delovnih organizacij o tem, kako si 
zamišljajo učinkovito delovanje osnovne sin
dikalne organizacije, upoštevaje pri tem načelo, 
da naj bi sindikat deloval v sleherni temeljni 
organizaciji združenega dela.
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JE UVOZ MLEKA RES NAJBOLJŠA REŠITEV?
J 5
S MEDSEBOJNE ZADOLŽITVE ;

Tu mesec bo okrog 67.000 delovnih organizacij, ustanov in N 
drugih institucij, od tega 17.000 iz gospodarstva in 50.000 iz J 

£ -gospodarstva, moralo prijaviti svoje dolgove v tako imenovani ^
5 n it lateralni kompenzaciji, ki se izvaja prek SDK. Gospodar- y
S st v, iki predvidevajo, da bo to popisovanje dolgov izvedeno do >
51 konca marca in da znašajo medsebojna dolgovanja v gospodarstvu ^
£ 100 milijonov dinarjev. Računajo tudi, da bo predvidena kom- ^
$ penzacija dolgov zmanjšala to vsoto za 20 % do 30 %. t

5 t
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Komentatorjev stolpec
* *

š Do kdaj bodo cene j 
| »POD NIČLO« i
^ Hkrati s toplejšim vremenom so se začele taliti tudi cene, £ 
N vendar ne vsevprek, ampak le za tisto blago, katerega zaloge t 
5 kopnijo zaradi nerentabilne proizvodnje. Za večino blaga pa £ 
J so cene še vedno „pod ničlo". *X Podaljšanje zamrznitve cen ni verjetno nikogar presene- £ 
5 tilo. Vse kaže, da tudi ne bo zadnje, saj je ondan predstavnik * 
5 vlade v skupšpinskih odborih izjavil, da smo za sprostitev cen + 
J slabše pripravljeni kot ob času gospodarske reforme leta J
* 1965, ko smo uskladili vsaj medmestne ravni cen. Podaljša- * 
X nje zamrznitve govori tako o časovni stiski, v kateri se je £ 
N znašla zvezna administracija, kot tudi o občutljivosti pro- J 
^ blema režima cen. Podatki o razvoju Jugoslavije v zadnjih 20 j
* letih namreč govorijo tudi o tem, kako je politika cen med J
^ drugim delovala na ekonomsko moč posameznih republik. 2 
^ Republike s predelovalno industrijo in s sproščenimi cenami ^ 
5 ter z najstarejšimi industrijskimi zmogljivostmi, z manjša- f 
^ jočim se aktivnim delom prebivalstva in ponekod celo brez J 
5 spremembe industrijske strukture so imele tudi do dvakrat t 
^ večjo profitno stopnjo, kot pa je bilo jugoslovansko po- £ 
N prečje. Druge republike pa so kljub spremembam v indu- * 
^ strijski strukturi in povečanju števila aktivnega prebivalstva j 
N ob zamrznjenih cenah imele manjši družbeni proizvod. Ta * 
2 ugotovitev je nekoliko poenostavljena, vendar kaže, kako j 
S daljnosežne in vsestranske posledice - dobre in slabe - J 
t lahko rodi politika cen ne samo na ekonomske, temveč tudi 2 
S na mednacionalne odnose. £
S Najbolj verjetno je, da bo odlok o zamrznitvi cen veljal do f 
X sprejma novega zakona o družbeni kontroli cen. Ta zakon pa £ 
S verjetno ne bo sprejet prej kot sredi aprila. Vendar je odlok £ 
$ o zamrznitvi delno tudi spremenjen. Določanje cen za mleko £
* in mlečne proizvode je zdaj v pristojnosti občin. Če občine * 
\ ne bodo pristale na povečanje cen mlečnim proizvodom, j 
J imajo proizvajalci pravico, na podlagi medsebojnih dogo- J 
N vorov, zahtevati od zveznega zavoda za cene odobritev za ? 
^ povečanje. Pomembno pa je, da je še naprej v veljavi načelo, J 
S da trgovina nima pravice povečati trgovinske marže za proiz- t X vode, katerih cene se povečujejo. Marža je še naprej globoko £ 
2 zamrznjena. To načelo velja tudi za povečanje cen živinske £
> krme, suhega in južnega sadja, začimb in zmrznjenih rib. Vse £
^ te proizvode uvažamo, zato navajajo devalvacijo kot edini * 
N razlog za spremembo njihovih cen. £
^ Še najbolj nas lahko vznemirja optimizem, ki ga v neka- £ 
N terih poslovnih krogih izražajo v zvezi z napovedovanjem ? 
^ razvoja letošnjih gospodarskih gibanj, čeprav je znano, da J 
S pričakujemo letos dosti manjšo stopnjo rasti proizvodnje, * 
^ ker smo v interesu stabilizacije prisiljeni uravnovesiti odnose £
> v zunanjetrgovinskem poslovanju in zadržati količino de- *
\ narja v razumnih mejah. Pretirani optimizem nekaterih poli- $ 
^ tikov in gospodarstvenikov pa temelji na upanje v nekakšno J 
N konjunkturo izven tega. Zato bi bilo veliko bolje, če bi z s 
X večjo opreznostjo opozarjali na stvaren položaj v naši ekono- £ 
N miki, hkrati pa terjali od vseh družbenih dejavnikov, naj čim- * 
^ več sami prispevajo k stabilizaciji, ne pa da s prsti kažejo * 
N samo na druge. V. B. £

Mleko na zatožni klopi
Društvo kmetijskih inženirjev in tehnikov Ljubljano o razmerah v prireji mleka # Kaj predlagajo 

strokovnjaki, da bi rešili sedanjo mlečno krizo • Odgovor direktorju mariborske mlekarne

Večletne analize ekonomskih 
rezultatov prireje mleka na 
družbenih gospodarstvih ka
žejo, da je bila proizvodnja 
mleka nerentabilna, vendar se je 
izguba pri litru mleka iz leta v 
leto zmanjševala vse do 1965. 
leta, ko je bil dosežen v po
prečju najugodnejši finančni re
zultat. Po letu 1966 so se za 
prirejo mleka, kljub zvečevanju 
mlečnosti krav, gospodarske 
razmere vse bolj slabšale. V tem 
obdobju je prišlo do zmanjše
vanja črede kot odgovor v de
lovnih organizacijah na vse slab
še gospodarske razmere. Tako 
se je kot posledica zmanjševanja 
staleža v letu 1970 pojavilo tudi 
zmanjšanje skupne prireje 
mleka za 0,8 % v primerjavi z 
letom poprej. Iz tega leta dati
rajo tudi začetki uvoza svežega 
mleka iz sosednjih držav — 
Madžarske, Bolgarije in drugih. 
Sedanje razmere kažejo, da se 
bo osnovna čreda še naprej 
zmanjševala, z njo vred pa tudi 
prireja mleka, če se pogoji go
spodarjenja ne bodo bistveno 
spremenili. To bi lahko povzro
čilo neljube tržne posledice v 
preskrbi prebivalstva s tem 
osnovnim živilom. Od 17.000 
krav, kolikor smo jih največ 
imeli v družbenem kmetijstvu, 
jih je letos le še 11.157. Popreč
na mlečnost je v letu 1970 zna
šala 3676 1, pri boljših farmah 
že več kot 45001, medtem ko 
je še v letu 1964 znašala le 
2905 litrov.

Delež družbenih farm je v 
oskrbi prebivalstva z mlekom 
izredno pomemben, saj znaša 
odkup več kot 40 milijonov 
litrov mleka letno ah 30 % vse
ga mleka za tržišče.

Zavedamo se, da sta pospeše
valni in raziskovalni službi 
šibki, da na nekaterih obratih še 
obstajajo rezerve v izboljšanju 
tehnološkega postopka in njiho
vih racionalizacijah. Velik del 
teh racionalizacij pa je pogojen 
z novimi vlaganji. Mnogo naših 
farm tehnično več ne ustreza; 
Tehnološki razvoj je izredno hi
ter in strokovni koncepti izpred 
desetih let so danes že zastareli.
V teh primerih se zastavlja vpra
šanje: „investirati ah opustiti11.
V Društvu kmetijskih inženirjev 
in tehnikov Ljubljana sodimo, 
da je obnova in modernizacija 
farm nujna, vendar v sedanjih 
razmerah ne priporočamo no
vogradenj, ki bi pomenile do

datne zmogljivosti za prirejo 
mleka. Menimo, da je v novih 
gradnjah še težje doseči donos
nost prireje, saj je obremenitev 
kapitala zavoljo amortizacije 
oziroma anuitet izredna.

Primeri iz študije o mož
nostih modernizacije mlečnih 
farm, ki jo je v letu 1971 izdelal 
Kmetijski inštitut, kažejo, da 
stane stojišče za eno kravo 
28.000 din, skupaj s kravo torej 
najmanj 36.000 din. To po
meni, da stane pri razmerju 1 
delavec na 30 krav delovno 
mesto na sodobno urejeni mleč
ni farmi 1.080.000 din! Organ

ska sestava kapitala je povsem 
drugačna, kot smo je bili vajeni 
v kmetijstvu pred dvajsetimi 
leti. Pri sedanjih kreditnih po
gojih — odplačilna doba za 
zgradbe 8 let, za opremo 5 let, 
obresti 3 % — pri letni mleč
nosti 4500 litrov na kravo in ob 
vzorni produktivnosti 1 delavec 
na 30 krav bi znašali stroški 
anuitete, investicijskega vzdrže
vanja in zavarovanja kapitala 
1,12 din na liter ali več kot 
50 % sedanje cene. V takih raz
merah, ko so vlaganja tako dra
ga, kupna moč dela prebivalstva 
pa nizka, v prireji mleka ni mo
goče doseči rentabilnosti.

Tudi najsodobnejšim far
mam, ki so glede produktiv
nosti in ekonomičnosti dosegle 
več kot podobne organizacije v 
zahodni Evropi in se lahko ko
sajo z ameriškimi komercial
nimi farmami, sedanje razmerje 
cen ne zagotavlja niti enostavne 
reprodukcije. Če družba ne 
more nuditi primerne odkupne 
cene, predlagamo naslednje 
kombinacijske rešitve, kot so:

- črtanje dolgov
- ugodnejši kreditni pogoji 

za posodobljenje sedanjih 
zmogljivosti mlečnih farm

— oprostitve ah zmanjšanje 
prispevkov iz osebnih dohod
kov za delavce, zaposlene v pri
reji mleka.

V nasprotnem primeru opo
zarjamo, da se bo stalež krav in 
s tem prireja mleka še naprej 
zmanjševal in ogrožal preskrbo 
z mlekom. To bo lahko usodno, 
če vemo, da so tudi zasebna go
spodarstva pred velikim pre
strukturiranjem, za katerega 
vemo, da bo povzročilo zmanj
šanje števila gospodarstev z go
vejo čredo, nimamo pa nobene 
zagotovitve, da bodo preusmer
jene kmetije uspele nadomestiti

ves izpad prireje na opuščajočih 
klasičnih kmečkih gospodar
stvih. Preusmerjanje- kmetij in 
upravičene zahteve kmetov po 
popolni socialni izenačenosti 
vodijo k vse večjemu izenače
vanju strukture stroškov za mle
ko na preusmerjenih kmetijah 
in na družbenih farmah. Opo
zarjamo, da je pri zaposlenih na 
družbenih gospodarstvih opaz
na velika dispariteta osebnih 
dohodkov v primerjavi z vsemi 
drugimi dejavnostmi. Tako je v 
letu 1971 znašala 92,7 % po
prečnega dohodka v republiki, 
v letu 1968 pa celo 83,5 %. Če 
v sedanjem času nismo spo
sobni mlečnim farmam zagoto
viti boljših gospodarskih raz
mer, bomo devalvirali doslej 
vložena sredstva, izgubili kadre, 
črede in zanemarili za naše raz
mere najsodobnejšo kmetijsko 
tehnologijo, za katero je v kon
ceptu dolgoročnega družbenega 
in gospodarskega razvoja SR za
pisano, da naj bo strokovno ža
rišče posodobljanja vsega kme
tijstva pri nas.

Kljub zelo resnemu, obenem 
pa strokovno zapletenemu po
ložaju kmetijstva, še posebej ži
vinoreje, lahko v dnevnem tisku 
preberemo nekatere zelo po

enostavljene nestrokovne ugo
tovitve11, kot je na primer izjava 
Lea Šarmana, direktorja mari
borske mlekarne, ki v Ljubljan
skem dnevniku 24. II. letos pra
vi takole: „V Sloveniji smo pre
pričani, da je treba opustiti vsa
ko proizvodnjo mleka, katere 
cene presega 2 dinarja za liter.11

Menimo, da je o tem prepri
čan le tov. Šarman in morda 
njegovi redki somišljeniki. Ah 
se tov. Šarman zaveda, kaj trdi 
in kaj bi pomenilo uresničenje 
te trditve? Ni težko s takimi iz
javami postati popularen pri po
trošniku! Vendar - ali nam tov. 
Šarman s svojo mlekarno pri 
taki ceni jamči preskrbo z mle
kom? Ali ve, da amortizacija 
zahteva tudi več kot 1 din za 
liter mleka!

Njemu in vsem tistim, ki bi 
radi na cenen način poštah po
pularni, naj še povemo, da naš 
potrošnik ne kupuje samo dra
go mleko in „najdražji sir v 
Evropi11, temveč tudi to, da 
naši kmetje in družbena po
sestva kupujejo „najbolj drage 
kmetijske stroje11 v Evropi, da 
so naši hlevi najdražji zaradi 
dragega gradbenega materiala in 
naj dražjih kreditov! Naj to pod
krepimo le z enim dodatkom: 
pri nas plačamo pri nakupu 
traktorja vsako konjsko moč s 
1000 litri mleka, v državah za
hodne Evrope pa manj kot s 
700 litri. Še bolj izrazita je raz
lika pri cenah pitane govedi. V 
letu 1971 smo morali dati v 
Sloveniji za 1 konjsko moč 
180 kg govedi, v ZR Nemčiji pa 
le 95 kg. Menimo, da to bistve
no spremeni podobo, ne da bi 
upoštevah še druge razlike. Za
vedati se moramo, da imamo 
pri nas edinstveno kmetijsko se
stavo v Evropi, na eni strani 
imamo najmanjše kmetije, na 
drugi pa velike družbene obrate 
kot podjetja v komercialno 
tržnem smislu. Bonitete, ki jih 
oboji uživajo, se ne morejo pri
merjati z državami, ki jih sicer 
tako radi jemljemo za primerja
vo. Če vkalkuliramo za oba sek
torja realno amortizacijo in 
obenem dohodke, potem na 
obeh dobimo visoke proizvodne 
cene mleka. Prenizka odkupna 
cena vodi k še večjemu osiro- 
mašenju kmetijstva, ovira nje
govo obnovo in lahko privede 
do tega, da bomo mleko uva
žali, doma pa imeli nepokošene 
travnike.

Društvo kmetijskih inženirjev in tehnikov Ljub
ljane ugotavlja:

Notranje rezerve še obstajajo - v izboljšanju 
tehnološkega postopka in v racionalizaciji proizvod
nje. Velik del teh racionalizacij pa je pogojen z 
novimi vlaganji. Mnogo naših farm tehnično ne 
ustreza več. Da pa bi lahko zagotovili moderniza
cijo farm, so nujni ugodnejši kreditni pogoji ali pa 
tako visoka odkupna cena, ki bo omogočila sprotno 
amortizacijo zapadlih obveznosti.

V OBJEKTIVU

(

600 km 
dolga pot 
do svinca

v___________ ___________ /

V Mežiški dolini so se ukvarjali z iskanjem in kopanjem 
rude že pred več sto leti. Prvo pismeno poročilo, ki ome
nja svinčeno rudo v teh krajih, je iz leta 1424. Leto pa, ki 
ga imajo mežiški rudarji za začetek pravega rudnika, je 
1665, ko je Hanz Sigmund Ottenfes dobil uradno dovo
ljenje, da odpre svinčev rudnik pri Črni. Dobrih 300 let 
so torej stari nekateri rovi v rudnikih okoh Mežice, Črne 
in Žerjava. Zgodovina rudnika je nadvse pestra. Našh so 
rudo, jo začeh kopati, pa zopet opustili in začeh drugje. 
Prav tako so se menjavah tudi lastniki oziroma kasneje 
delniške družbe, ki so rudnike izkoriščale.

Danes obsega rud išče kake 4 kvadratne kilometre povr
šine. Samo rovov, ki so jih skopah do rude in v njej,

cenijo na 600 kilometrov. V zadnjih letih proizvodnja 
upada, računajo pa, da bo po poglobitvi za 70 metrov 
kmalu spet začela naraščati. Velike globine še vedno skri
vajo ogromne količine svinčeve in cinkove rude. Le voda, 
ki vse pogosteje vdira v jame, je največji sovražnik meži
ških rudarjev.

Pa še nekaj se je v zadnjih letih spremenilo v Mežici. 
Včasih so prodajah svinčevo in cinkovo rudo, kasneje 
svinčev koncentrat, danes pa se le redko zgodi, da gre iz 
Mežice koncentrat. V glavnem vse predelajo v izdelke, od 
katerih so najpomembnejši akumulatorji. Njihova topil
nica celo predeluje uvoženo surovino.

Strojnica, kjer velika vitla vlečeta iz globine svinčevo in cinkovo rudo Prodno začne kopati rov, zavrtajo raziskovalno vrtino, da bi ugotovili, če ruda je in 
kako je bogata

V dotaciji drobno zmleto rudo namastijo in dele1 
svinčevega sijajnika, obdani z maščobo, priplavajo n» 
površino, kjer jih posnamejo
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TOKOVI GOSPODARJENJA

XI. SKUPŠČINA GOSPODARSKE ZBORNICE SLOVENIJE

Ali je usmerjanje delitve učinkovito?
Predsednik GZ Slovenije Leopold Krese: Porabo vseh oblik se za zdaj še ni toliko zmanjšala, da bi vplivala na proizvodnjo

in na promet dobrin!

»Zaostritev v procesu stabili
zacije traja za zdaj še premalo 
časa, da bi lahko z gotovostjo 
ocenili realne učinke na tekoča 
gospodarska gibanja," je dejal v 
svojem uvodnem referatu na 
XI. zasedanju redne skupščine 
Gospodarske zbornice Slovenije 
njen predsednik Leopold Krese. 
Iz referata pa tudi iz razprave 
Povzemamo, da zlasti na pod
ročju povpraševanja ni zaznati 
kakih bistvenih premikov; po
raba vseh oblik se za zdaj še ni 
^manjšala, da bi vplivala na pro
izvodnjo in na promet dobrin, 
v Sloveniji je bila januarja letos 
proizvodnja za 11,9% višja od 
lanske. To pomeni, da za zdaj 
še ni mogoče govoriti o upada
nju gospodarske aktivnosti, 
tembolj ker tudi naraščanja za
log ni opaziti. Razmeroma vi
sok porast izpričujejo tudi in- 
yesticije, čeprav niso bile vse 
izplačane, ker so plačniki ne
likvidni.

»Pripomniti pa moramo," je 
Poudaril Leopold Krese, „da je 
stanje investicijskih izplačil v 
Sloveniji relativno boljše kot na 
drugih področjih Jugoslavije, 
Po našem mnenju predvsem za
radi nekoliko večje politične 
discipline in delno izboljšane 
likvidnosti. Od lanskega ja
guarja so se namreč sredstva na 
žiro računih slovenskih podjetij 
Povečala za 37 %, v Jugoslaviji 
Pa le za 29,7 %.“

REALNE IN SMOTRNE 
INVESTICIJE

Gibanje investicij nas spod
buja k vprašanju, ali je to nega- 
iven ali pozitiven element za 
stabilizacijo našega gospodar

stva, smo slišali na skupščini go
spodarske zbornice. Ne bi se 
mogli brez pridržkov strinjati s 
tistimi, so menih mnogi raz
pravljavci, ki investicije kar po
čez označujejo za glavnega kriv
ca inflacije v bližnji preteklosti. 
Bolj odločilno je vprašanje, 
kakšne so te investicije po kva
liteti in iz katerih virov se na
pajajo. Vsaj za veliko večino 
podjetniških investicij v naši re
publiki lahko trdimo, da so 
realne, pokrite s sredstvi in 
smotrne. Usmerjene so pred
vsem v takšne proizvodne 
zmogljivosti, ki praviloma — ob 
normalnih pogojih gospodar
jenja — dajejo takojšnje nepo
sredne učinke na domačem 
trgu in v izvozu. Take inve
sticije pa ne morajo povzročiti 
inflacije. Lahko celo rečemo, 
da bi normalno rast slovenskega 
gospodarstva, zlasti njegovo po
stopno usmerjanje na medna
rodni trg, zahtevalo še intenziv
nejšo skupno investiranje.

KAKŠNO VLOGO SO 
ODIGRALI SPORAZUMI?
Za stabilizacijo gospodarstva 

sta zato po oceni razpravljavcev 
na skupščini gospodarske zbor
nice mnogo pomembnejši in od- 
ločilnejši drugi dve obliki po
rabe: osebna poraba prebival
stva in splošna poraba. »Skrbi 
nas," je dejal Leopold Krese, 
»ker je poraba prebivalstva še 
naprej visoka, čeprav se je lan
ska potrošniška mrzlica neko
liko polegla. Zlasti hitro rastejo 
dohodki — in to v vsej državi! V 
Sloveniji so, na primer, v zad
njih dveh letih porasli za 48 %', 
od tega v pospodarstvu za 47, v

negospodarstvu pa za 53 %.“
Zanimivo je pogledati, kakš

no vlogo so pri tem odigrali sa
moupravni sporazumi? Znano 
je, da smo se dojninule jeseni v 
Sloveniji razmeroma strogo 
držali omejitvene politike na 
področju osebnih dohodkov. V 
tromesečju julij — september mi
nulega leta so bili v Sloveniji 
osebni dohodki le za-5,1 % višji 
od zadnjih dveh mesecev 1970. 
leta, torej absolutno in relativ
no manjši kot v vseh drugih re
publikah in pokrajinah. Ob se
stavljanju ekonomske in prora
čunske pohtike za letos smo 
trdih, da ta uspeh dokazuje, da 
bi bilo mogoče z enako metodo 
krotiti neugodno rast osebnih 
dohodkov tudi v drugih repu
blikah, kar bi bilo za stabiliza
cijo gospodarstva nujno. Hkrati 
pa je že tedaj postalo očitno, da 
bodo po sklenitvi samoupravnih 
sporazumov v Sloveniji te za
vore tudi pri nas popustile in da 
bodo osebni dohodki v naši re
publiki (fo konca leta nado
mestili svoj zaostanek v splošni 
inflacijski dirki. In res: v zad
njih treh mesecih minulega leta 
so osebni dohodki v Sloveniji 
porasli za 20,3 %. Tako smo se 
v pičlih štirih mesecih od sep
tembra do decembra povzpeli z 
zadnjega na tretje mesto med 
republikami. To gibanje se na
daljuje še v januarju.

»Resno se moramo vprašati, 
ah ni taka dinamika v popol
nem nasprotju s stabilizacijo in 
ah je sedanja metoda družbe
nega usmerjanja dehtve dovolj 
učinkovit instrument za uskla
jevanje • osebnih dohodkov s 
produktivnostjo? “ se je v svo

jem uvodnem referatu vprašal 
Leopold Krese.

Vendar razprava na skup
ščini, ki so se je udeležili mnogi 
ugledni slovenski gospodarstve
niki, ni dala pravega odgovora 
na omenjeno vprašanje.

NOVO VODSTVO 
ZBORNICE

Na torkovi skupščini Gospo
darske zbornice Slovenije so iz
volili tudi novo vodstvo zbor
nice. Za predsednika je bil po
novno izvoljen LEOPOLD

KRESE, za profesionalna pod
predsednika pa inž. JOŽE VA
LENTINČIČ in RUDI BABIČ, 
dosedanji direktor STT iz Trbo
velj; mesta neprofesionalnih 
podpredsednikov pa bodo v pri
hodnji mandatni dobi zasedli: 
JOŽE HUJS direktor Iskrine 
tovarne Elektromehanika. iz 
Kranja, SLAVKO HUMAR di
rektor trgovinskega podjetja 
Nanos Postojna, in MIRKO 
ŽLENDER predsednik mari
borske občinske skupščine.

(inž)

NOVICE
IZ KOLEKTIVOV

e LOŠKI POTOK

NOV OBRAT BPT 
TRŽIČ

Bombažna predilnica in tkal
nica iz Tržiča je te dni odprla v 
vasi Hrib v Loškem potoku pri 
Ribnici svoj prvi obrat izven 
Tržiča. V novem obratu, ki je v 
preurejenem zadružnem domu, 
bo 30 delavk izdelovalo postelj
no perilo. Delavke so pričeli pri- 
učevati za to delo že novembra 
lani in so zdaj toliko usposob
ljene, da je redna proizvodnja že 
normalno stekla. Bombažna pre
dilnica in tkalnica iz Tržiča pa 
namerava obrat v Loškem po
toku še- razširiti, saj je na tem 
področju še veliko žen in deklet, 
ki čakajo na zaposlitev.

(ž)

ranj bo sredi tega leta dobil novo Merkuijevo blagovnico »Globus". Nova trgovska hiša bo prav 
S°tovo najmodernejša in naj večja v Kranju, saj bo imela dobrih 7.000 kvadratnih metrov prodajne 
P°vršine, poleg tega pa še 5.000 kvadratnih metrov parkirno garažnih prostorov. Gradnja, začeli sojo 
prod poldrugim letom, bo veljala 36 milijonov dinarjev. Pozornost že sedaj vzbuja zunanjost stavbe, ki 
J obložena s posebnim jeklom (korten), ki do določene globine »tjavi", potem pa je skoraj trajen. — 

A.

NOVA KRETNICA 
VALJČNE PROGE

Valjčne proge služijo transportu kosov
nega blaga. Pogosto morajo biti transportni 
trakovi ločeni ali pa zbrani na enem mestu.

Na teh ločitvenih mestih se namestijo 
kretnice. Če želimo večjo transportno sto
ritev in če si svežnji hitro sledijo, mora biti 
omogočeno hitro prestavljanje kretnice.
TRAPO — kretnica valjčne proge uresničuje 
ta namen.

Na temeljni plošči je več valjčnih prog, ki so montirane druga ob drugi. Vsak valj je 
nameščen v krivini, ki je postavljena na posebni sklepni zagozdi. Smiselno povezovanje 
svornikov s pomočjo premičnega meliam. :na dovoljuje prestavljanje valjev v zaželeni trans
portni smeri. Valji se prilagodijo določenemu krivinskemu radiusu.

Vse blago, ki se transportira po normalnih valjčnih progah, nezadržno odteka.
Normalno dobavljamo kretnico z ročno prestavo. Opremljena je tudi z magneti in se lahko 

tudi električno prestavlja. Možna je tudi oprema s foto celicami in na ta način polno 
avtomatsko prestavljanje.

Lahko dobavimo kretnice do širine 800 nim. To so pravi sestavni elementi, ki se lahko 
namestijo v že obstoječe naprave. Z nabavo kretnice in njeno smiselno uporabo je storjen 
korak k polni avtomatizaciji transportnih poti.
ZATRPNE VALJČNE PROGE

so krožni verižni transporterji za kosovno blago, sestavljeni iz dveh paralelno tekočih 
verižnih prog, v katere so - poševno glede na smer transporta in v ozkih razmakih — 
nameščeni navadni tekalni valji.

Pri navadnem transportiranju imajo TRAPO zatrpne valjčne proge nonnalno funkcijo 
tekočega traku, torej transport od predaje do odvzema ali od prevzema do izročitve.

Pri mehanizaciji transportnih poti pa je vendarle treba upoštevati, da pride zaradi 
nepravilnega odvzema do zastojev. Zastoji nastanejo tudi takrat, ko so tekoči trakovi 
postavljeni kot spojni element med strojnimi deli, stroji za pakiranje, polnjenje in etikiranje 
ipd. in imajo ti stroji različne učinke. Če se uporabljajo navadni tekoči trakovi, pride do 
velike obrabe pasu zaradi drgnjenja kosovnega blaga na traku. Zatrpna valjčna proga pri tem 
temeljito pomaga. Pri normalnem transportnem procesu se valji, ki so položeni v verige, ne 
vrtijo, ampak nosijo svežnje podobno kot gumijasti ali platneni pasovi. Če pa vendarle pride 
do zastojev, teče verižna proga dalje in nosilni valji pod svežnji se odvijajo, ne da bi pri tem 
prišlo do obrabe.

V nasprotju z valjčnimi progami ima zastojna valjčna proga to prednost, da ne potrebuje 
nobenega padca in se lahko postavi absolutno vodoravno.

Proga transportira na obe strani, torej naprej in nazaj. Najlažji svežnji, lažji od 1 kg, kakor 
tudi težki svežnji, celo palete, obložene do 800 kg, se lahko transportirajo s TRAPO 
zatrpnimi valjčnimi progami.

Prav tako idealna je zatrpna valjčna proga kot delovna ali montažna proga. Zavoljo 
obdelave se lahko izdelek zadrži in odda na poljubnem mestu. TRAPO valjčna proga 
povezuje delovna mesta in izravnava različne delovne čase.

Te proge izdelujemo s šiino traku od 200—600 mm in v dolžinah medosja od 1—100 m.
Zatrpna valjčna proga je pri najmanjši potrebi energije med najbolj gospodarnimi 

transportnimi elementi za mehanizacijo transportnih poti.
V vseh podjetjih, ki prelagajo kosovno blago, naj bi razmislili o teh prednostih.

UŠT-Stit TRBOVLJE INDUSTRIJSKA PROIZVODNJA 
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Nadomestimo
zamujeno

Pod tem naslovom bomo v nekaj nadaljevanjih ob- 
lavili feijton ALEKSANDRA PIPANA iz Tovarne 
avtomobilov Maribor, v katerem avtor opisuje, kako 
Sl v tej delovni organizaciji prizadevajo normirati in
ventivno dejavnost, s tem pa na stežaj odpreti vrata 
s‘eherni kreativni misli. Upamo. da bo ta prispevek 
spodbudil podobna prizadevanja tudi v drugih delov- 
nih organizacijah.

Skoraj neverjetno, pa vendar je res, da se je pri- 
clo organizirano racionalizatorstvo že pred dobrimi 
b0 leti, točneje leta 1870 v Kruppovih tovarnah. 

Med drugo svetovno vojno pa se je sprožil pravcati 
Plaz tehničnih in drugih inovacij; danes že govorimo 
0 epohalnem tehničnem razvoju sveta. Vse to pa gre 
rouno nas, saj je danes Jugoslavija po številu izumov 
ln tehnoloških iznajdb glede na število prebivalcev

na zadnjem mestu v Evropi! To ima in bo imelo 
neprecenljive negativne posledice na tehnični razvoj 
posameznih panog gospodarstva, kaj lahko pa tudi 
na razvoj celotne dmžbe.

To so porazne ugotovitve, ki pa so posledica pred
vsem veljavnega zakona o patentih in tehničnih iz
boljšavah iz leta 1960, katerega formulacije dušijo 
sleherno širše motiviranje inventivne dejavnosti, in 
pomanjkljivih pravilnikov o inventivni dejavnosti ali 
racionalizacijah v podjetjih. To ugotovitev potrjujejo 
tudi rezultati analize občinskega sindikalnega sveta 
Maribor in zveznega simpozija o izumiteljstvu in ra- 
cionalizatorstvu, ki je bil lani v Mariboru. In sled
njič, tudi III. kongres Sindikata delavcev industrije 
in rudarstva Slovenije je ovrednotil razmere na tem 
področju kot problem širšega družbenega pomena.

Občinski odbor sindikata delavcev industrije in 
rudarstva v Maribom sije že v letu 1965 zadal, da bo 
redno spremljal racionalizacije oziroma aktivnost na 
področju inventivne dejavnosti v podjetjih mari
borske občine. Namen tako zastavljene naloge pa ni. 
bil samo spremljati prizadevanja na tem področju, 
temveč tudi pospeševati zavzetost za inventivno de
javnost med najširšimi množicami zaposlenih. Zato 
je posebna komisija tega odbora izdelala leta 1966 
vzorčni pravilnik, leta 1970 pa že drugi izpopolnjeni

vzorčni pravilnik o inventivni dejavnosti ter ga raz
poslala podjetjem v pomoč tistim, ki ga še niso 
imeli, drugim pa v primerjavo.

V Tovarni avtomobilov in motorjev Maribor na
grajujemo racionalizacije in druge koristne predloge 
po pravilniku že od leta 1958; toda na področju 
inventivne dejavnosti .srno kljub temu dosegali 
skromne rezultate, čeprav bi lahko glede na kvalifi
kacijski potencial pričakovali bistveno več. Vse po
gosteje smo ugotavljali, da nekaj ni v redu in da je 
premalo imeti samo pravilnik. Zato se je služba lotila 
revizije pravilnika o racionalizaciji, tehničnih izbolj
šavah in koristnih predlogih ter izdelala, upoštevaje 
določila vzorčnega pravilnika, osnutek novega pra
vilnika, ki pa prav tako ni zagotavljal poživitve te 
dejavnosti. Delavski svet podjetja je na predlog sindi
kalne organizacije v tovarni zavrnil osnutek tega pra
vilnika. Čez dober mesec je izvršni odbor sindikalne 
organizacije TAM predložil novi osnutek pravilnika 
o invetivni dejavnosti organom samouprave podjetja.

Tako smo prišli do bistveno različnega osnutka, ki 
je z nekaterimi dopolnitvami prenesel javno razpravo 
v kolektivu. Z novim pravilnikom smo, upajmo vsaj, 
na stežaj odprli vrata kreativni misli in inventivnemu 
predlogu v našem podjetju.

NADALJEVANJE PRIHODNJIČ

• ŠOŠTANJ

AVTOMATIZI
RANA

PROIZVODNJA
V Tovarni zidakov v Šoštanju, 

ki je obrat Rudnika lignita Ve
lenje, že dvanajsto leto z uspe
hom uporabljajo pri proizvodnji 
zidakov odpadni elektrofiltrski 
pepel iz šoštanjske Termoelek
trarne.

Z namestitvijo novih naprav 
so povsem avtomatizirali proiz
vodnjo in uvedli programiranje 
procesa tako, da se tovarna zida
kov uvršča med visoko razvite 
industrije gradbenega materiala 
ne samo pri nas, pač pa tudi v 
Evropi. V slovenskih opekarnah, 
na primer, potrebujejo za letno 
proizvodnjo 1 milijon enot zida
kov 8 delavcev, v Šoštanju pa le 
1,6 delavca ali kar petkrat manj.

Pred rekonstrukcijo, leta 
1969, so v Tovarni zidakov Šo
štanj izdelali 21 milijonov enot 
zidakov, letos pa so s planom 
predvideli že proizvodnjo 40 mi
lijonov enot zidakov. Ob maksi
malnem izkoriščanju zmoglji
vosti pa bi bilo mogoče izdelati 
60 milijonov enot.

(vš)
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IZ ŠESTIH REPUBLIK

... v jugoslovanskih sindikatih
TUDI Z EKONOMSKIMI 

UKREPI SVET ZSJ

Svet ZSJ je na zadnji seji razpravljal o glavnih vzrokih in problemih 
socialne neenakosti v naši družbi ter si pri tem prizadeval opredeliti 
akcijo sindikatov, da bi socialne razlike najbolj uspešno odstranje
vali. Tako uvodna beseda sekretarja Sveta ZSJ Mustafa Pljakiča kot 
tudi nekajurna razprava je opozorila na najrazličnejše pojavne oblike 
socialnih razlik, predvsem pa na vzroke, zavoljo katerih nastajajo.

Kar zadeva ekonomsko politiko - je bilo rečeno na seji Sveta ZSJ 
- vsebuje veliko elementov, ki posredno ali neposredno povzročajo 
nastajanje socialnih razlik. Zato je boj za enakopravnejše pogoje go
spodarjenja ena najpomembnejših bitk za odpravo sedanjih razlik.

Zavoljo neenakomerne obremenitve posameznih delovnih organi
zacij, panog ali grupacij nastajajo odločilne razlike v materialnem in 
socialnem položaju posameznih delov delavskega razreda. Sistem po
stavlja delovno intenzivne dejavnosti v veliko bolj neugoden položaj 
kot tiste z visokim organskim sestavom kapitala, s čimer ne zagotav
lja prave socialistične solidarnosti, saj ne prispeva k uresničitvi na
čela, naj za splošne družbene potrebe največ prispeva tisti, ki ustvar
jajo največji dohodek.

Nestabilna gospodarska gibanja so prav tako ugodna tla za poglab
ljanje socialnih razlik. Zavoljo neustrezne ekonomske politike se sko
raj celoten splet ukrepov o cenah omejuje na občasne administrativne 
intervencije. Pri tem pa izgubljamo pravo merilo vrednosti in eko
nomski kriteriji so čedalje bolj izmaličeni. Zavoljo tega je tudi boj za 
stabilnejše pogoje gospodarjenja izredno pomemben v prizadevanjih 
za odpravo socialnih razlik, med drugim opozarja Svet ZSJ.

KOLIKO - KJE
Iz publikacije zveznega zavoda za statistiko „Razvoj 

Jugoslavije, socialističnih republik in avtonomnih po
krajin od 1950 do 1970“ je razvidno, da jugoslovanska 
industrija danes razpolaga z osnovnimi sredstvi, katerih 
poprečna nabavna vrednost znaša 59 %, dohodek na za
poslenega 30,1 %, izločanje v sklade pa 6,3 %. Najugod
nejšo vrednost osnovnih sredstev imajo Makedonci in 
Črna gora — 70 %, BiH 63 %, Srbija 62 %, Hrvaška 65 %, 
Slovenija 50 %, Vojvodina 61 % in Kosovo 69 %.

Slovenska industrija dela s strojnim parkom, katerega 
vrednost znaša komaj 50 % nabavne vrednosti, vendar je 
to ne ovira, da ne bi s tako zastarelo opremo ustvarjala 
največjega dohodka v primerjavi s skupno vloženimi sred
stvi — 42,42%, medtem ko je jugoslovansko poprečje 
36,7 %. Izločanje v sklade oziroma ,4običek“ znaša v 
Sloveniji 10,4 %, jugoslovansko poprečje pa je 6,3 %.

Vsem odpravnino!
Občinski odbor sindikata de

lavcev industrije in rudarstva 
Reke je zahteval od vseh de
lovnih organ izcij te panoge re- 
škega gospodarstva, da izobliku
jejo svoje predloge o konkret
nem uresničevanju 3. točke 21. 
ustavnega amandmaja, ki govori 
o minulem delu. Predlagal je de
lovnim organizacijam, da uve
dejo dodatek na delovno dobo 
ne glede na to, v kateri delovni 
organizaciji je delal proizvaja
lec. Poleg tega naj bi stimulirali 
tudi zvestobo delovni organiza
ciji. Za vsako leto delovnega 
staža naj bi se startna osnova

KAKO BOMO LETOS 
OBRAČALI DINAR

Kaže, da bo letos kreditno monetarna politika celo manj restriktivna kot 
lani S Kar zadeva porabo, se ponavlja stara praksa: vsak kaže s prstom

na drugega

Na zvezni ravni smo se dokončno dogovorili, 
kakšna naj bo letos naša kreditno-monetama 
politika. Količina denarja v obtoku ne sme v 
primerjavi z letom 1970 narasti za več kot 
12%. Narodna banka lahko natisne le kakih 
5800 milijonov dinarjev osnovnega denarja. Ce 
pa k temu dodamo še poštne hranilne vloge, ki 
jih sedaj spuščajo v promet, se bo gospodarstvo 
normalno oskrbovalo z emisijami denarja oziro
ma bo kreditno monetarna politika celo manj 
restriktivna kot lani. Znano je tudi, s kolikšno 
vsoto denarja bo razpolagala federacija in s ko
likšno republike. Videti pa je, da je še vedno 
laže in bolj enostavno tiskati oziroma privijati 
ali odvijati davčne „pipe“, kot to vsoto razdeliti 
na vse porabnike in določiti delež, vlogo in na
loge vsakega izmed njih.

Tudi največji dolžniki v naši družbi so že zna
ni. Službi družbenega knjigovodstva se bo mor
da celo posrečilo najti dve „izgubljeni“ mili
jardi, ki jih gospodarstvo in banke iščejo, nego
spodarstvo pa ne prizna kot dolg. Ni pa še 
jasno, kako bo s tistimi 7,5 milijarde dinarjev, 
ki jih negospodarstvo sicer prizna kot svoj dolg, 
ni pa znano, kako ga namerava poravnati. Pred
stavniki negospodarstva sicer obljubljajo, da 
bodo plačali gospodarstvu letos približno 6 mi
lijard dinarjev. Verjetno pa tega ne bodo storili;

BEOGRAJSKI ZGLED

če bi negospodarstvo imelo denar, bi že do se
daj plačalo svoje dolgove, naj ga zakon k temu 
sili ali ne. Negospodarstvo namreč ni plačalo 
dolgov zato, ker ni imelo denarja; od kod naj bi 
torej naenkrat dobilo 6 milijard dinarjev?

Še vedno tudi ni jasno, kdo naj prvi začne 
varčevati. Na zvezni ravni sodijo, da bi moralo 
biti težišče prizadevanj za zmanjševanje izven
proračunske porabe m republiških oziroma 
občinskih ravneh, čeprav se še vedno največ 
proračunskih sredstev zbira na ravni federacije. 
Lani je bilo v zveznem proračunu~18 milijard 
N-din, v republiških 5, v občinskih pa blizu 8,5 
milijarde. Ta sredstva so nedvomno pod čvrstim 
administrativnim nadzorom republik in pokra
jin, kar pa ne rodi vedno pozitivnih sadov. 
Večjo ekonomičnost v porabi denarja bi zago
tovili le, če bi se otresli logike proračunskega 
financiranja družbenih dejavnosti in začeli ne
posredno povezovati gospodarstvo in družbene 
dejavnosti. Za ta predlog pa družbene dejav
nosti ne kažejo velikega navdušenja, saj bi mo
rale pošiljati gospodarstvu hkrati z računi tudi 
sezname svojih storitev. To delo pa bi ne bilo 
prijetno: veliko računov še vedno ni usklajenih 
z vrednostjo del in uslug teh dejavnosti za naš 
splošni družbeni napredek.

. V. K.

ZA DIREKTORJE POSLEJ 
OBVEZNA DIPLOMA

povečala za 0,5 %, za vsako leto 
delovne dobe v posamezni de
lovni organizaciji pa naj bi se 
poleg nagrad povečali prejemki 
za določen odstotek po 10,20, 
30, 35 oziroma 40 letih. Ob od
hodu v pokoj bi moral dobiti 
vsak proizvajalec odpravnino, ki 
naj bi znašala poprečni osebni 
dohodek na ravni delovne orga
nizacije v zadnjih petih letih, 
pomnožen z leti, ki jih je prebil 
v zadnji delovni organizaciji ter 
spremenjen z odstotkom dodat
ka na celotno delovno dobo in 
delo v zadnji delovni organi
zaciji.

V Beogradu so te dni prvi v 
Jugoslaviji podpisali samouprav
ni sporazum o vodilnih kadrih v 
gospodarstvu, s katerim se od
govornost direktorjev in njihov 
mandat postavlja v neposredno 
odvisnost od poslovnega uspeha 
podjetja in uresničitve proiz
vodnega programa. S tem spo
razumom je točno opredeljen 
tudi družbeno-politični profil 
vodilnih kadrov v gospodarstvu 
in določena njihova odgovor
nost kot nosilcev javnih funkcij.

Za'vsa vodilna mesta je s tem 
sporazumom predvidena ob
vezna višja ali visoka šolska iz
obrazba in strokovna praksa do 
pet let. Izjema velja samo za di
rektorje, ki so ponovno izvo
ljeni; ni potrebno, da imajo 
predpisano izobrazbo, če so s 
svojim dosedanjim delom pri
spevali k uspešnemu poslovanju 
delovne organizacije.

Kandidati za vodilna delovna 
mesta bodo morali v bodoče 
predložiti program svojega dela,

posebej pa se bo upoštevalo nji
hovo dosedanje delo v gospo
darstvu in specializacija. Učin
kovitost vodilnih skupin bo pre
verjena na koncu vsakega po

slovnega leta. V primeru, če bi 
poslovni neuspeh podjetja po
vzročilo slabo delo direktorja, 
bi bil to zadosten razlog za nje
gov odpoklic.

Zagata Jugobanke
Direktor Jugobanke dr. Božidar Linhart je izjavil, da se 

Jugobanka bori za svojo likvidnost, ker ji federacija dol
guje milijardo 240 milijonov dinarjev. Pri tem pa je de
vizni potencial Jugobanke za zadolževanje v tujini ostal 
na ravni 1969. leta. Največji del dolga federacije izhaja iz 
kurznih razlik po dveh devalvacijah dinarja in spremembe 
paritet svetovnih valut. Linhart je izjavil, da so opozorili 
vlado na posledice, ki lahko nastanejo zaradi položaja 
Jugobanke, ki prvič v svojem poslovanju ne more iz
polniti obveznosti do tujine in do domačih komitentov.

Jugobanka opravlja polovico plačilnega prometa s tu
jino.
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ZAMRZNITEV
MODERNIZACIJE

NA ZBORU VOLIVCEV 

— Ugotavljamo, da je predlog enoglasno sprejet

Dokler ne bo sprejet letošnji 
plan investicij, bodo v ŽTP 
Beograd ustavili investicije v 
modernizacijo. Nepokrite inve
sticije podjetja znašajo 566 mi
lijonov dinarjev. V podjetju so 
sprejeli tudi zahtevo in dali po
oblastilo beograjski banki in 
združenju jugoslovanskih želez
nic, da najameta kredit v višini 
20 milijonov dolarjev, s katerim 
naj bi zagotovili financiranje

programa modernizacije. Ob
novljena je tudi zahteva beo
grajski in jugoslovanski investi
cijski banki za dvoletni odlog 
vseh odplačil kreditov. Za mo
dernizacijo ŽTP mora izvršni 
svet Srbije zagotoviti 75 milijo
nov dinarjev, da pa bi republika 
izpolnila obveznosti 15% ude
ležbe v financiranju programa 
modernizacije, mora zagotoviti 
še nadaljnjih 70 milijonov di
narjev.
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286.000
brezposelnih

Ob koncu minulega ^ 
leta je v Jugoslaviji iskalo / 
zaposlitev 286.000 oseb, £ 
in sicer 142.000 žensk in 
144.000 moških. Številke 
kažejo, da je zaposlitev 
iskalo 11 % oseb manj 
kot ob koncu leta 1970. 
Statistiki pa opozarjajo, 
da so lani imeli manj 
možnosti za zaposlitev 
kvalificirani delavci, nji- 

0 hovo število se je z manj- jj 
y šalo za 2 %, medtem ko 0 
0. se je število nekvalificira

nih, ki so ostali neza-0 
0
* posleni, zmanjšalo
/ "14%.

TE DNI 
SO REKLI

PREDSEDNIK CK ZK 
SRBIJE MARKO NIKEZld

Pojavi separatizma so prikli
cali na dan željo, da bi v Jugosla
viji iz enega središča in na enak 
način urejali tudi vse tisto, kal 
gre socialističnim republikam in 
pokrajinam, občinam in delov
nim kolektivom. V republikah 
imajo takšne centralistične tež
nje nujno tudi pečat srbskega 
nacionalizma, ki spet pogreva 
tezo, da je treba izbirati med 
ohranitvijo Jugoslavije in samo
stojnostjo republik. Nacionali
stične težnje v Srbiji so zmeraj 
pripeljale do spopadov v Jugosla
viji, v sami Srbiji pa do krepitve 
pozicij konservativcev.

Tudi tokrat je na komunistih 
Srbije, da zatro poskuse - v nji
hovem okolju in v imenu tega 
okolja - ogroziti politiko narod
nostne enakopravnosti. Samo 
politika enakopravnosti naro
dov, samostojnosti in odgovor
nosti socialističnih republik ih 
pokrajin ter demokratično delo
vanje skupni jugoslovanskih ifl' 
štitucij lahko pelje k resnični 
enotnosti in stabilnosti Jugosla
vije.

Nacionalizem sam po sebi ni
koli ne pomeni družbene vse
bine, marveč je samo politični 
izraz določene družbene vse
bine. Izkušnja je pokazala, da 
zraščanje države in partije, kal 
zadnja leta znova sili v o spred
nje, predvsem na republiški ravni 
v obliki zahtev po monolitnosti 
republik, zakonito vodi k izri
vanju samoupravljanja v gospo
darstvu in občinah ter k zapi
ranju do drugih jugoslovanskih 
republik. Kot ideologija takš
nega monopola samoumevno na
stopa nacionalizem z zanj značil
nim zamegljevanjem dejanskih 
družbenogospodarskih razmerij 
in interesov v okviru naroda tel 
z nestrpnostjo do drugih, iščoč 
rešitve družbenih problemov 
tam, kjer teh problemov ni in 
kjer rešitev ni moč najti.

Dejanski položaj narodnosti v 
SR Srbiji je predvsem odvisen od 
možnosti in tempa skupnega go
spodarskega razvoja Jugoslavije 
in republik ter posebej krajev, v 
katerih žive. To velja zlasti za 
razvoj Kosova, ki se zmeraj za
stavlja kot posebna naloga tako na 
gospodarskem torišču kot na 
področju narodnostne politike; 
Gospodarski razvoj kot temelj 
političnega, kulturnega in skup
nega družbenega razvoja je zato 
dandanes poglavitna vsebina na
rodnostnega vprašanja v sociali
stični Jugoslaviji.

V MAKEDONIJI OMEJITEV OSEBNIH DOHODKOV

Največ 6.000 dinarjev
Kljub ugovaljanju izvršnega 

sveta je skupščina Makedonije 
sprejela sklep, da v letošnjem 
letu osebni dohodki ne morejo 
presegati 6.000 dinarjev. Ta 
omejitev bo v veljavi do spre- 

rjema družbenega dogovora in 
samoupravnega sporazuma o
osebnih dohodkih. Izvršni svet 
Makedonije je v razpravi po

udarjal, da tako omejevanje 
osebnih dohodkov ni upra
vičeno in da je v nasprotju s si
stemom in z ustavnimi amand
maji; da izkušnje kažejo, da re
šitev ne smemo iskati v admini
strativnem omejevanju osebnih 
dohodkov, ker to povzroča ne
gativne posledice in uveljavlja 
uravnilovko; da je problem ne
upravičeno visokih osebnih do

hodkov mogoče in potrebo0 
reševati edinole s sistemon1 
družbenega in samoupravnega 
dogovarjanja ter z odvisnostjo 
najvišjih in najnižjih osebni*1 
dohodkov. Argumenti skup' 
ščine pa so bili, da so socialo6 
razlike že tako velike, da jih j6 
mogoče zmanjšati edinole z 
maksimiranjem osebnih do
hodkov.
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IZ NAŠE DRUŽBE

PODOBE
NAŠEGA

Časa
Nikar zdaj misliti, da si 

zavezujem čevlje. To je tre
ba že zjutraj storiti doma, 
preden odideš v službo, ne 
pa v časopisu, vsem na očeh. 
Gre za pomembnejše stvari, 
kot so čevlji. Časi so takšni, 
da se moramo vsi vprek za
vezovati, če hočemo ostati 
tam, kjer smo, ali pa oditi 
pred sposobnejšimi. A da bi 
zavezovanje potekalo koli
kor toliko urejeno in imelo 
kakšen hasek, sem se odločil 
za sestavo akcijskega progra
ma. Enega takšnega, dolgega 
in zavezujočega, sem si ogle
dal nekoliko pobliže in tako 
močno me je pritegnil, da 
sem se ob njegovem svetlem 
zgledu sklenil tudi sam čim 
bolj čvrsto zavezati.

No, pa začnimo, da se 
bom lahko čim prej lotil 
konkretnega dela.

Akcijski program, ki si ga 
sedaj zastavljam, je sinteza 
novih nalog, ki se postavljajo 
predme, in je nadaljevanje in 
konkretizacija že začetih 
aktivnosti.

Naj se najprej zavežem, da

bom sodeloval pri obliko
vanju različnih konceptov, 
kakor tudi pri snovanju do
ločenih delovnih načrtov. 
Spodbujal bom konkretne 
napore ob različnih prilož
nostih, razen tega pa se de
mokratično dogovaijal, 
kako ustvariti ustrezno poli
tično vzdušje za uveljavitev

na področju institucionalne 
in vsebinske graditve napred
nih družbenih premikov. 
Razumljivo, da bom še na
prej zagovaijai vsa naša dose
danja pozitivna gibanja, da 
se bom uveljavljal kot nepo
sredni nosilec organizirane 
akcije za njihovo krepitev in 
da bom na tem področju

bej obljubljam, da bo moja 
kritika vedno ustvarjalna in 
da bo znala ločiti zrno od 
plev. Še zlasti se bom angaži
ral pri normativnem urejanju 
pogojev za rešitev določenih 
vprašanj ter spodbujal spre
jemanje operativnih progra
mov priprav na pomembna 
srečanja (simpozije) pred

ustreznih odnosov. S po
močjo svojih pomembnih 
predstavnikov se bom vklju
čil v pripravo naslednje faze 
našega razvoja, tako da bom 
deloval v posameznih akcij
skih skupinah. Ta naloga ni 
kampanjska, zato teija poli
tično in strokovno angaži
ranje najzavestnejših delav
cev v posameznih temeljnih 
organizacijah združenega 
dela (TOZD). Svojo delovno 
usmeritev bom torej opiral 
na zavest o pomembnosti 
zavezujoče naloge, obenem 
pa samoiniciativno spod
bujal nadaljnja prizadevanja

usklajeval svojo aktivnost z 
drugimi subjektivnimi dejav
niki.

Ne samo to! Nadaljeval 
bom tudi s prizadevanji za 
realizacijo neposrednih inte
resov določenih dejavnikov 
ter populariziral tiste pri
mere statutarnih določil, ki 
govorijo o odgovornosti no
silcev informiranja. Podpiral 
bom tudi napore pri pridobi
vanju dodatnih sredstev za 
širjenje določenih zmoglji
vosti ter prevetjal rokovnike 
tega programa.

Kot član sindikata z dol
goletnim stažem pa še pose

stavnikov različnih asociacij 
združenega dela. In ne na
zadnje: delovno in akcijsko 
zavezujoč program bom ob
javil na oglasni deski našega 
kolektiva in prosil svoje so
delavce in one zgoraj in one 
spodaj, naj ga pazljivo prebe
rejo in mi odkrito povedo, 
kaj o njem mislijo.

In, če bodo rekli, da ga ne 
razumejo, bom vedel, da 
niso s srcem pri stvari in 
bom zahteval ustrezne kon
sekvence. Razumljivo, od 
spodaj navzgor, da se bodo 
le-te resnično realizirale.

VINKO BLATNIK

F

NAGRADNA KRIŽANKA 
»PIVOVARNA UNION«

NAGRADE: 1. tri kartone piva, 2. nagrada: dva kartona piva, 3. nagrada: 
en karton piva, 4.—10. nagrada — knjižne nagrade.

Rešitev pošljite na naslov: ČZP Delavska enotnost, 61000 Ljubljana, 
Dalmatinova 4/II do torka 21. marca 1972. Na ovojnico napišiterNagradna 
križanka „PIVOVARNA UNION". Izid žrebanja bomo objavili v soboto, 25. 
marca 1972.
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PO POTEH AKCIJE KRANJSKIH KOMUNISTOV # PO POTEH AKCIJE KRANJSKIH KOMUNISTOV » PO

SENCE NA SONČNI SLIKI 
STAREGA MESTA

Inventura socialnih problemov in spodbuda za akcijo kranjske komune # Vzora na Slovenskem za 
podoben program socialne politike doslej ni bilo 9 Ukrepi za večjo socialno varnost ogroženih 

družin in posameznikov S Marjetina in Štefanova prošnja le kot primer

z 
0

V kranjski občini je narodni dohodek na prebivalca 1.100 di
narjev. Značilna je visoka stopnja zaposlenosti. Le še nekaj nad 8 % 
je kmečkega prebivalstva. Zaradi pomanjkanja dela se ljudje niso 
odpravljali na tuje. Osebni dohodki zaposlenih so zaradi strukture 
gospodarstva nekoliko pod republiškim poprečjem. Splošna slika 
osebnega in družbenega standarda je razmeroma ugodna. Poprečna 
družina ni velika, prevladujejo družine, kjer sta zaposlena dva 
člana. Celotno prebivalstvo je zdravstveno in pokojninsko zava
rovano. En zdravnik pride na manj kot 800 prebivalcev. Dosedanje 
družbene akcije bodo po letu 1975 omogočile potrebno varstvo 
otrok in kvalitetnejšo osnovno šolo. Že tri leta so v malo šolo

vključeni vsi otroci. V varstvo je vključenih 10 % otrok. Osip v 
osnovni šoli se je v 5 letih zmanjšal od 48 na 34 %.

Staro industrijsko mesto se je razvijalo hitro, zato pa ima svoje 
težave, ki senčijo njegovo sončno sliko. Na 26.000 zaposlenih ima 
občina 6.700 upokojencev, od katerih pa ima 1.150 manj kot 550 
din pokojnine. V občini je še vedno 40 % zaposlenih brez popolne 
osnovne šole. Občina ima center za socialno delo, socialne službe 
imajo že vse šole, žal, pa le 3 večje tovarne — Sava, Iskra, Tekstil- 
indus. V občini pa je 1.600 socialno ogroženih družin, ki so na 
meji življenjske eksistence. Evidentiranih je preko 2.000 prosilcev 
za stanovanja.

Občinska konferenca ZKS 
Kranj je dala v februarju v javno 
razpravo gradivo „Osnove pro
grama socialne politike v občini 
Kranj". Predno o tej razpravi 
kaj več zapišem, naj povzamem 
nekaj misli iz razgovora s ŠTE
FANOM HORVATOM, namest
nikom sekretarja občinskega 
komiteja ZK.

Poleg nekaterih osnovnih za
gotovitev o doseženem gospo
darskem in družbenem razvoju 
v občini in rezultatih dosedanje 
socialne politike, gradivo za jav
no razpravo zelo konkretno 
opozarja na probleme, kijih do
sedanja socialna politika ni ali 
ni dovolj upoštevala. Kot sin
teza ugotovitev so v predlogu 
nanizane konkretne naloge in 
nosilci konkretnih akcij, kar so 
ljudje v javni razpravi sprejeli z 
velikim odobravanjem. Predvi
deni so tudi konkretni ukrepi 
za leto 1972. Takšne konkretne 
programe ukrepov naj bi poslej 
sprejemali vsako leto. Če bo se-

PROŠNJA

MARJETA

. . . Končala sem osemletko s 
pravdobrim uspehom in se želim 
šolati v Vzgojiteljski šoli v Ljub
ljani. Bila sem na testiranju na 
tej šoli in sem tudi sprejeta. Na 
vaš naslov se obračam s prošnjo 
za štipendijo, ker drugače mi ni 
mogoče obiskovati te šole. Svojo 
prošnjo utemeljujem z nasled
njim: Sem iz številne družine 
osmih otrok, zaposlen je samo 
oče, imamo 2 hektarja zemlje, 
zato nismo nikoh prejemali otro
škega dodatka. Iz kmetijstva pa 
brez očetovega zaslužka ne bi 
mogli živeti, še manj pa se šolati.

Vaša pomoč oziroma štipen
dija bi mi pomagala do šolanja in 
do poklica, katerega si tako že
lim. Upam, da bom s svojim 
marljivim učenjem dosegla svoj 
cilj in s tem koristila družbi.

ŠTEFAN

.. . Začasno stanujemo jaz, 
žena in en otrok pri privatni
ku .. . Zato vas prosim, da bi mi 
dodelili družinsko stanovanje. 
Otrok je star 14 let, žena 51 let, 
je popolnoma nesposobna za 
delo, a brez pokojnine. Delam 
samo jaz. Dobro vam je znano 
kakšno plačo imam - 57 točk. 
Dobro pa vam je tudi znano, 
koliko stane zasebno družinsko 
stanovanje. Ker sem že toliko 
star in bolan, lahko vsak dan pri
čakujem, da grem v pokoj. Vam 
je tudi dobro znano, da bom na 
svoja delovna leta dobil samo 
polovico pokojnine. Že danes 
sva' jaz in moja žena socialno 
ogrožena, kako bo šele potem, 
ko bom upokojen. Ker delam pri 
vas že enajst let in vam je dobro 
znano, kakšen delavec sem bil in 
koliko sem fizično trpel in na 
kakšnem delovnem mestu sem 
bil, mislim, da sem si zaslužil 
družinsko stanovanje . . .

(Dodatni podatki: Ta delavec 
„Save“, prosilec izključno na
jemnega stanovanja, si je pred 
tremi leti kupil v delavskem na
selju na Zlatem polju hišo, ki pa 
ni vseljiva, ker v njej stanuje 
upokojenka. Čez dve leti se bo 
moral izseliti iz sedanjega privat
nega stanovanja in takrat bo 
praktično brez stanovanja . . .)

danja razprava med komunisti 
spodbudila, da bodo samo
upravni organi delovnih organi
zacij, krajevnih in interesnih 
skupnosti sprejeli lastne kon
kretne programe socialne dejav
nosti, potem bo namen dose
žen. Sindikati bi si morali priza
devati, da se socialno delo v de
lovnih organizacijah res po- 
družbi.

Marsikje v podjetju je nam
reč še prisotna miselnost, da je 
socialno delo le stvar občine. 
Socialno delo da, toda prizade
vanja za socialno varnost delov
nih ljudi je še kako stvar pod
jetij. Garant socialne varnosti 
ljudi naj postane delo, ne pa za
sebna lastnina. Tega pa seveda 
ni mogoče opraviti z dobrodel- 
ništvom! Socialna politika mora 
postati del poslovne politike.

Uresničevanje programa so
cialne politike v občini in dru
gih tovrstnih programov je se
veda odvisno od stabilizacije go
spodarstva. Zato tam, kjer ne 
bodo mogli zagotoviti niti naj
nižjih, družbeno dogovorjenih 
osebnih dohodkov, ni mogoče 
čakati, pač pa hitro pripraviti 
program sanacije ali preorienta- 
cije podjetja.

Zavzemajo se, da bi v občini 
ustanovili nekakšno samouprav
no skupnost za socialno delo in 
morda tudi poseben sklad, v ka
terem pa bi se zbirala sredstva 
le namensko. Koordinacija na
porov je potrebna. Ugotavljajo 
npr., da je štipendijska politika

Po poteh akcije kranjskih 
komunistov je hodila in 
jih popisala SONJA GA-

precej neenotna, predvsem pa 
nimajo pregleda nad štipendi
jami. Zavod za zaposlovanja bi 
lahko postal tak center, kjer bi 
bili podatki o štipendiranju 
zbrani.

OBSEŽNA SOCIALNA
DEJAVNOST V „SAVI“

,,Sava“, ki zaposluje 2800 
delavcev, je ena izmed 3 kranj
skih tovarn, ki ima kadrovsko- 
socialno službo, tudi z oddel
kom za socialno varstvo. Pri
sostvovala sem razgovoru pred
sednika ObSS tov. BOŽIČA z 
dvema socialnima delavcema 
vSave“ ALOJZIJO POLJAN
ŠEK in FRANCEM DOLEN
CEM o njihovih izkušnjah pri

socialnem delu.
Najprej mnenje: zamisel o 

tem, da bi se okrepil center za 
socialno delo pri občini z name
nom, da bi majhnim delovnim 
organizacijam pomagali priprav
ljati programe socialne dejav
nosti, se jima ne zdi posrečena. 
Bolje bi bilo, da bi en socialni 
delavec, zaposlen v delovni 
organizaciji, opravljal delo še za 
dve drugi. Takšno prakso že po
znajo varnostni inženirji. Po
membno je, da socialni delavec 
vsakodnevno čuti z delovnim 
okoljem.

Socialna problematika je več 
ali manj povsod podobna, me
nita, le možnosti za socialno 

(Nadaljevanje na 10. strani)

Zakaj program 
socialne

politike v občini?
Družbenopolitične organizacije občine Kranj so v pre

teklih dveh letih večkrat in ob raznih priložnostih izrekle 
zahteve in predloge, da se pristopi celoviteje k obravnavi 
programa socialne politike, življenjskega standarda, socialne 
varnosti delovnih ljudi in socialnih razlik med občani. Tako 
je na primer tudi tretja seja občinske konference ZKS marca 
1971 sprejela nalogo, da naj se pripravi program socialne 
politike v občini. Sporedno s tem bi obravnavali in ocenili 
sedanje ukrepe in napore, ki smo jih sprejeli za prepreče
vanje obstoječih socialnih razlik. Posamezne parcialne ana
lize, ki smo jih v občini pripravili, so nas delno opozorile na 
posamezne primere težkega socialnega položaja. Tudi v jav
nosti je bilo govora o raznih najbolj vidnih socialnih nepravil
nostih (bogatenje, špekulacije itd.). Prav tako pa smo imeli 
opraviti 2 lagodnostjo pri razreševanju socialnih problemov 
posameznikov, družin ali določenih skupin. Tako so pri
zadeti dobili lahko pogosto vtis, da so to le njihovi osebni 
problemi in da je njihova stvar, kako se bodo izkopali iz 
težav.

Na osnovi ocene splošnega razpoloženja je resolucija 
občine Kranj o gospodarskem in družbenem razvoju za leto 
1971 vsebovala tudi nalogo, da se ob srednjeročnem pro
gramu razvoja občine pripravi akcijski progras razvoja so
cialne politike, ki bo zajel in angažiral vse možnosti in dejav
nike, da se ustvarijo trajnejše in enotnejše osnove socialne 
politike v občini.. .

... Prepričani smo, da je komuna tista skupnost, ki na 
tem področju lahko razreši velik del problemov. Zato želimo 
pozornost konference usmeriti k oblikovanju programa so
cialne politike. To naj bo težišče naše razprave in sklepanja 
na konferenci, kar bo nato tudi osnova za angažiranje vseh 
prizadetih družbenopolitičnih dejavnikov, samoupravnih 
organov in posameznikov, da bi bil ta program čim boljši, da 
bi izhajal iz dejanskih problemov, da bo združil vse sile in 
napore za rešitev obstoječih problemov v okvirih materialnih 
možnosti naše družbene skupnosti...

STANE BOŽIC 
NA SEJI OBČINSKE KONFERENCE ZK 

KRANJ V JANUARJU 1972
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SOCIALNI DELAVEC NA ŠOLI 
NE BO VEČ PRAZNIH ROK

ŠPERSIČ

PEPCA JEŽ: „Socialni delavci na šolah so doslej lahko le opo
zarjali na težke socialne probleme. Od letos naprej pa bodo tudi 
sami razpolagali z denarjem za neposredno in takojšnjo 
pomoč . ..“

O dosedanjih rezultatih in 
nadaljnjih ukrepih socialne poli
tike na področju vzgoje in iz
obraževanja je razpravljal naj
prej aktiv komunistov prosvet
nih delavcev. Zdaj se je preselila 
razprava na šole. Kot vse delov
ne organizacije, naj bi tudi šole 
sprejele programe lastne social
ne dejavnosti.

Kranjski komunisti, ki želijo 
dati socialni dejavnosti novih 
spodbud, opozarjajo na nujnost

akcije povsod tam, kjer ljudje 
žive in delajo. Kot je pred dnevi 
nekdo dejal: iz ptičje perspek

pa je TIS poravnala celotne 
stroške. Letos naj bi v ta namen 
dali 200.000 din, kar je za 15 fo

Na šoli Simona Jenka v Kranju imajo organizirano šolsko varstvo za 180 učencev, toda le za tiste od 1. 
do 4. razreda.

INTERES SOSESKE 
ZA SOČLOVEKA

LOJZE CUZNAR: „Že septembra smo se komunisti v krajevni 
skupnosti Zlato polje-Struževo zavzeli za ustanovitev laične patro
nažne službe za pomoč bolnim in ostarelim prebivalcem te so
seske . .

Zlato polje je tipično proletarsko 
naselje s 3.600 prebivalci, delavci in 
upokojenci, Struževo pa je vaška 
skupnost z blizu 400 prebivalci.

Lojze Cuznar, sodnik okrožnega 
sodišča v Kranju, nam je posredoval 
nekaj informacij o tem, kako je po
tekala razprava o osnovah programa 
socialne politike v občini Kranj med 
komunisti krajevne organizacije ZK 
Zlato polje-Struževo in za kakšno 
konkretno socialno dejavnost so se 
zavzeli v okviru krajevne skupnosti.

- Problem je medsebojna odtu
jenost ljudi, ne poznajo se med se
boj, ne poznajo socialnih problemov 
posameznikov. Še vedno je prisotna 
miselnost, da je stvar krajevne skup
nosti le komunalna dejavnost, je de
jal tov. Cuznar. Že septembra so na 
konferenci ZK predlagali, da svet 
krajevne skupnosti preko organizacij 
Rdečega križa čimprej ustanovi laič- 
ho patronažno službo za pomoč 
bolnim in ostarelim prebivalcem te 
soseske in da se za socialno pomoč

zagotovijo sredstva krajevne skup
nosti in sklada za socialno pomoč. 
Terjali so tudi, da socialni delavec 
Centra za socialno delo v Kranju 
vsaj enkrat mesečno obišče tiste, ki 
so potrebni socialnega varstva, da 
razišče, kako je z varstvom otrok, 
starih do 2 let zaposlenih staršev, 
položaj družin zdomcev in alkoho
likov in poroča svetu krajevne skup
nosti. Terjali so tudi, da občinski 
organ za socialno varstvo odpravi 
počasnost dajanja socialne pomoči. 
(Znan je pregovor, kdor hitro da, 
dvakrat da!)

Sklepi pa se prepočasi uresniču
jejo, je dejal tov.sCuznar. Zato so v 
sedanji razpravi k rmunisti vztrajali, 
da se že sprejeti sklepi hitreje ures
ničujejo. Zavzeli spa so se tudi, da 
svet krajevne skupnosti kadrovsko 
okrepi, komisijo za socialna vpra
šanja, da bi hitreje prišli do evidence 
socialno ogroženega prebivalstva, pri 
čemer naj bi koristili tudi podatke 
socialnega delavca osnovne šole

France Prešeren in drugih socialnih 
služb ter pripravili predloge za ubla
žitev socialnih razlik.

— Do socialnih razlik pa ne pri
haja le na materialnem področju, je 
dejal tov. Cuznar. Opozarjajo, da gre 
tudi za razlike v možnostih zdrav
ljenja, pridobitve štipendije, neka
terim otrokom je treba preskrbeti 
inštruktorja in podobno. Pobude za 
štipendije socialno ogroženi mladini 
naj bi prišle tudi iz krajevne skup
nosti, saj v socialni politiki ne1 gre le 
za to, da razlike blažimo, pač pa da 
posameznikom odpiramo tudi boljše 
perspektive.

Evidenco ogroženega prebivalstva 
in inventuro potrebnih ukrepov bi 
morali narediti zelo hitro, vsake 3 
ali 4 mesece pa bi morali to dopol
njevati. Tov. Cuznarje dejal, da so v 
razpravah opozarjali, daje evidenca 
socialno ogroženih družin in posa
meznikov zelo razbita in da bi jo 
morali na nekem centru zbrati (ne
kaj ima šola, nekaj delovna organi
zacija, nekaj Center za socialno 
delo, nekaj imajo na terenu!) Ne 
smelo bi se namreč zgoditi, da za
radi razbite evidence spregledajo 
pomoči potrebnega človeka ali da bi 
prihajalo do zlorabe socialne po
moči. kar pa se tudi dogaja.

tive se je treba spustiti v žabjo, 
potem vidiš stvari natančno 
takšne kot so.

Prvo informacijo o konkret
nih ukrepih socialne dejavnosti 
na področju vzgoje in izobraže
vanja smo poiskali pri temeljni 
izobraževalni skupnosti občine 
Kranj (TIS). Predsednica njene 
skupščine Pepca Jež naglaša, da 
bo TIS tudi letos nadaljevala že 
zastavljeno socialno politiko, 
uvaja pa tudi neko novost. Le
tos bo možno storiti mnogo več 
kot lani, ker se bodo sredstva za 
vzgojo in izobraževanje pove
čala od lanskih 27 na 33 milijo
nov din. Občinska skupščina 
Kranj je v februatju sprejela od
lok o povišani prispevni stopnji 
za vzgojo in izobraževanje iz 
osebnega dohodka, 2,50 na
mesto dosedanje 2,25.

V okviru predloga finanč
nega načrta bo izvršni odbor 
TIS predlagal svoji skupščini še 
ta mesec naslednje:

Že lani je TIS prispevala za 
123 otrok iz ekonomsko šib
kejših družin manjši ali večji del 
ali celotne stroške predšolskega 
in šolskega varstva. Te pomoči 
so bili deležni otroci družin, 
kjer je bil dohodek na družin
skega člana pod 600 din; kjer je 
bil dohodek na člana 350 din

več kot lani. Povečali naj bi šte
vilo otrok, ki bi bili deležni te 
pomoči. (Že zdaj pa je slišati 
tudi mnenje, naj bi varstvo ne 
bilo brezplačno šele pri dohod
ku na družinskega člana 350 
din, češ da je ta meja prenizko 
postavljena!)

Kot novost predlagajo, naj bi 
TIS socialnim službam na šolah 
dodelila 150.000 din. Denar naj 
bi socialni delavci uporabili za 
neposredno in takojšnjo po
moč, kajti vse doslej so na tež
ke primere lahko le opozarjali, 
sicer pa ostajali praznih rok. 
Gre za pomoč otrokom, največ
krat iz neurejenih družin, ld 
svojo zanemarjenost s strani 
staršev prikrivajo ah skrivajo 
svojo revščino. Socialni delavec 
lahko takemu otroku pomaga 
že če mu kupi učno knjigo ali 
čevlje, če mu da denar za 
ekskurzijo ah šolski smučarski 
tečaj.

Za štipendije in posojil3 
predlagajo letos skoraj za tretji' 
no večja sredstva kot lani. Se
veda s svojo štipendijsko poli' 
tiko TIS rešuje predvsem ka
drovske probleme na področja 
vzgoje in izobraževanja. Lani s° 
podelili 60 štipendinij in let°s 
naj bi jih prav toliko. Pač P® 

(Nadaljevanje na 10. strah'
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IZ NAŠE DRUŽBE

stjepan ŠAUBERT

Družbeni položaj delavk
Izvleček iz uvodne besede na seji predsedstva RS ZSS

(Nadaljevanje s 1. strani)
PROBLEMI

ZAPOSLOVANJA ŽENSK
Tehnološki napredek zmanj

šuje potrebo po fizični moči 
delavcev, povečuje pa zahteve 
§lede znanja. Za sedanje po
prečno stanje naše industrije to 
sicer še ni res, toda to obdobje 
je prehodno. Sledila mu bo faza 
vse večjega razvoja avtomatizi
ranega delovnega procesa, ki od 
delavcev zahteva znanje, kate
remu se ni moč priučiti brez so
lidne in široke splošne ter stro
kovne izobraženosti. Sedaj za
poslene ženske pa so v poprečju 
slabše strokovno usposobljene 
kot moški. Za strukturo naših 
začasno brezposelnih je značil
no, da je med njimi mnogo 
žensk brez potrebne strokovne 
izobrazbe, ki jih ni mogoče kot 
ur°ške zaposliti na težaških de
lih. Tako je med vsemi nezapo- 
slenimi z nižjo strokovno iz
obrazbo kar 92 % žensk; prak
tično so torej v tej skupini same 
zenske. Zaradi tega smo v sindi
katih poudarjali in še poudar
jamo potrebo po strokovnem 
izobraževanju. Nekvalificira
nemu delavcu vedno znova pre- 
t' brezposelnost, kot delavec in 
samoupravljavec pa je nujno 
konservativen, ker ga vsaka 
sprememba eksistenčno ogroža.

Poseben problem zaposlo
vanja žensk je njihov položaj v 
Panogah, kjer delajo v vseh iz- 
menah. Nočno delo žensk v 
zadnjih letih celo narašča, in to 
tudi v panogah, kjer bi smelo 
biti samo izjema. Zaradi tega in 
zaradi pogojev, v katerih se 
no no delo opravlja, so sindi-

ne organizacije pod razum- 
1 ivo kritiko svojih članov, zlasti 
Pa članic. Medtem ko nekateri 
nočno delo žensk opravičujejo 
k°t normalen so p oj a v ženske 
enakopravnosti, pa v sindikatih 
Prevladuje prepričanje, da je to 
delo potrebno obravnavati 
ostreje, da je potrebno zaostro
vati kriterije za njegovo uva
janje, do vključno tega, da je 
treba z dolgoročnimi programi 
to delo v industriji zmanjševati 
do postopne ukinitve.

Ali spoštujemo načelo „za 
enako delo - enako plačilo", 
J0 gre za ženske? Dejstvo je, 

a imamo z ene strani panoge, 
i zaradi ukrepov primarne in 

sekundarne delitve dosegajo 
'dsji dohodek in višje osebne 

ohodke, z druge strani pa pa- 
°ge, kjer sta dohodek in oseb- 
* dohodek nižja in nizka. Dej- 
,vd je tudi, da so med temi 
ednjimi zlasti panoge, v kate- 

pm Je zaposleno mnogo žensk, 
j . o je v nekaterih družbenih
ral Vk0Stih" Ta dejstva bi mo- 

a biti osnova tako za aktiv- 
«t sindikatov kot za ukrepe 

D zbp. ki naj bi z globalnimi 
goj1 poslovanja teh panog in 
Jakosti omogočila odpravo
b nepravilnosti.

odatki kažejo, da zaradi 
no žk°denega zaposlovanja ved- 
jn Več žensk odhaja na delo v 
7H,fernstvo> tako da jih je med 
ki n!C1. že dO %• Vsi problemi, 
Dnu ‘maj° pri nas doma za- 
mP ‘ene ženske, se v takem pri

naša skrhb°lj Za0Strij0- Zat? bi KrD za začasno zaposlene
Drli- 6 v tujini morala biti ne- 
>iraneri?0 večja in bolj organi- 
Žen ,kot za zdomce nasploh. 
im-.6 niso poprečni zdomci, 
D,. J? Vrsto izredno občutljivih 
za?nOV’ zaradi katerih bi ka- 
Sn . .nPr. normative za število
socialnih delavcev in

sploh, so še bolj izraziti za za
poslene ženske in matere. Po
glejmo podatke: 41 % vseh za
poslenih so ženske, v poprečni 
družini je nad 1,8 zaposlenih,

smo tu storili dovolj? Pa ne 
zato, da bi se ob 8. marcu lahko 
pohvalili z uspehi, temveč za
radi tega, ker je nemogoče, da 
bi družba s tako visokim od

S*l

„Mama, počakal te bom kar tukaj...“

gospodinjstvo pa šteje popreč
no 3,3 člana. Naša družba bi 
morala biti - tem dejstvom 
ustrezno organizirana pri vseh 
svojih snovanjih današnjega, ne 
šele jutrišnjega življenja. Žensk 
ne moremo razbremeniti gospo
dinjstva; kaj pa vzgoja otrok, 
kaj pa breme gospodinjstva? 
Kaj pa problemi vsaj dvojne za
poslenosti povprečne slovenske 
žene - v službi in doma? Ali

stotkom zaposlenih žensk sto
rila tako malo za razreševanje 
vprašanj, ki bi morala biti njena 
redna skrb.

Kadarkoli razpravljamo o 
družbenem položaju žensk, se 
slej ali prej srečamo s problema
tiko otroškega varstva. Glede 
varstvenih zmogljivosti in stop
nje zaposlenosti žensk imamo 
strahovit razkorak. Pomanj
kanje vzgojno-varstvenih usta

nov pa ni problem žensk, tem
več problem vseh zaposlenih in 
v končnem merilu problem na
roda. Vrtcev ni dovolj, pa tudi 
gradimo jih prepočasi — tudi 
zato, ker jih ne gradimo gospo
darno*. Ali mora res vsak nov 
vrtec biti mojstrovina arhitek
ture, pa četudi stane nekajkrat 
več od 'tipskega vrtca, ki bi bil 
funkcionalen? Dalje - ali res 
ne moremo najti izhoda za več- 
izmensko delo v vrtcih, ali seje 
res treba prilagajati komoditeti 
vzgojnega in upravnega osebja v 
vrtcih, čeprav bi bilo normalno, 
da vrtci delajo takrat, ko to po
trebujejo zaposlene matere? 
Tudi plačevanje storitev v vrt
cih, je svojevrsten problem. Brez 
jasnih in javno sprejetih krite
rijev za izkoriščanje premajhnih 
zmogljivosti v vrtcih je subven
cioniranje njihove oskrbne cene 
privilegij za tiste, ki jim je mor
da uspelo spraviti otroka v vrtec 
samo zaradi njihove družbene 
veljave in vpliva.

V sindikatih bi morali resno 
razmisliti, ali ne bi kazalo v so
delovanju z drugimi dejavniki 
sprožiti zakonsko pobudo za 
povečanjem zaščite materinstva 
s podaljšanjem tako imenovanih 
porodniških dopustov, podob
no kot to predlagajo na Hrva
škem. Proučiti bi bilo potrebno 
tudi sistem nadomestil osebnih 
dohodkov za ta čas" in za čas 
nege otroka. Ob ostalih ukrepih 
v zvezi z materinstvom (mreža 
posvetovalnic, načrtovanje dru
žine, kapacitete porodnišnic 
ipd.) so to odločitve, katere 
moramo sprejeti, ker neposred
no zadevajo bodočnost našega 
naroda.

Ali kaže za vso to problema
tiko iskati dolgoročne ah krat
koročne rešitve? Menim, da gre 
za oboje. Za dolgoročne rešitve 
se morajo sindikalne organiza
cije zavzemati takrat, ko sode
lujejo pri načrtovanju dolgoroč
nega družbenega razvoja. Žaradi 
tega smo tudi k prvemu osnut
ku dolgoročnega razvoja Slove
nije predlagali dopolnitev, ki za
deva socialno stran tega razvoja. 
To pa ne pomeni, da ostajamo 
le pri tem. Predsedstvo RS ZSS 
mora izreči pripravljenost, da 
mimo tega zavzema tudi sta
lišča do vseh tistih možnih reši
tev, ki so uresničljive na krajši 
rok in ki lahko že jutri omogo
čijo drugačno aktivnost ženske 
v življenju in delu.

Dan žena je le eden 
Izmed 305 dni v letu

P°^ICN0 DELO žensk
Jn materinstvo

vom°ble,mi’ 0 katerih sem go- 
—^ m ki zadevajo ženske na
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Na področju občin Velenje, 
Slovenj Gradec, Dravograd in 
Ravne je med skoraj 34.000 za
poslenimi dobra tretjina žena, v 
občinah Dravograd in Slovenj 
Gradec pa je razlika med števi
lom zaposlenih moških in žensk 
malenkostna.

V delovnih organizacijah si 
prizadevajo izboljševati delovne 
pogoje zaposlenih, vzporedno z 
avtomatizacijo proizvodnje in z 
uvajanjem nove tehnologije od
pravljajo nočno delo deklet in 
žena. Z odpiranjem novih de
lovnih mest za ženske, samo v 
zadnjem letu dni so jih v Me
žiški dolini odprli več kot 350, 
si na primer v občini Ravne na 
Koroškem prizadevajo ustvariti 
pogoje za resnično enakoprav
nost žena tudi pri vključevanju 
v proizvodnjo. Prav v Mežiški 
dolini, kjer do nedavnega zaradi 
prevladujoče bazične industrije 
ni bilo veliko primernih delov
nih mest za ženske, zaradi česar

je prevladovala enostranska za
poslitev, je bil gmotni položaj 
družin dokaj različen, socialne 
razlike pa zaradi skromnih mož
nosti za zaposlovanje ženske de
lovne sile še toliko bolj očitne.

Ko tako na eni strani ugotav
ljamo razveseljiv napredek pri • 
vključevanju žensk v proizvod
njo in pri razreševanju nekate
rih najbistvenejših problemov, 
ki tarejo zaposlene ženske, 
predvsem matere, pa moramo 
na drugi strani, žal, ugotoviti, 
da je še vedno premalo žensk v 
samoupravnih organih. In med 
tistimi, ki se dopolnilno izobra
žujejo in usposabljajo, so 
ženske v manjšini. Tako za eno 
kot za drugo je krivo dejstvo, 
da je treba dopoldan na delo, 
potem pa je na vrsti družina, 
časa za ostalo pa ni, ker se neha 
delavnik večine žensk šele 
pozno v noč.

Prav je, da ob prazniku žena 
- 8. marcu razpravljamo o po

ložaju in družbeni vlogi žensk, 
pa da organiziramo sprejeme, 
koncerte, razstave in druge pri
reditve, še bolj prav pa bi bilo, 
da bi vseh 365 dni, kolikor jih 
ima navadno leto, stalno raz
mišljali o vlogi, položaju in pro
blemih žena ter našo dejavnost, 
usmerili tako, da bi bilo teh 
problemov iz leta v leto resnič
no manj.

—nK-

• OB 8. MARCU

Ne samo 
za praznik

• Na rob razpravi predsedstva RS ZSS 
o družbenem položaju žensk

Odločitev predsedstva RS ZSS, da klasično proslavo 8. 
marca zamenja z delovno sejo, posvečeno razpravi o družbe
nem položaju delavk, kaže m odločenost vodstva naše orga
nizacije, da vsa vprašanja, povezana s položajem zaposlene 
ženske, postanejo naša trajna skrb. Razreševali jih bomo se
veda v okviru realnih možnosti, vendar premišljeno in organi
zirano, zavedajoč se dejstva, da so ta vprašanja sestavni del 
našega boja za uveljavitev pravic delavskega razreda. Ob 
dejstvu, da je med zaposlenimi Slovenci kar 41 % žensk, nji
hovi problemi zares ne morejo biti stvar, ki jo omenjamo 
predvsem ob proslavljanju dneva žena, temveč morajo po
stati neločljiva sestavina stalne, aktivnosti naše organizacije. 
Ne zaradi politične mode, temveč zaradi dejanske nuje 
bomo zato morali sestaviti akcijski program, s katerim bomo 
povedali, kakšne naloge si s tem v zvezi zadajamo in v kakš
nem roku. Že sedaj pa je jasno, da se bomo marsikatere 
izmed teh nalog morali lotiti z enako ihto oziroma odloč
nostjo, s kakršno smo krenili v boj za doseganje osebnega 
dohodka 1000 dinarjev kot meje, pod katero ne more biti 
zaslužka na nobenem delovnem mestu za v redu opravljeno 
delo.

Pri postavljanju naših programov bomo morali seveda iz
hajati iz realnih izhodišč, med drugim vsekakor iz spoznanja, 
da sodobni svet na žensko delo ne gleda več samo kot na 
pravico žensk, da sodelujejo enakopravno z moškimi v delov
nem procesu in na tej podlagi uživajo tudi vse pravice, ki jih 
imajo delavci, temveč predvsem kot na ekonomsko nujo. V 
času, ko tehnološki napredek vse bolj iztiska težaška dela, 
ko sodobni stroji brišejo raCzlike med „moškim“ in ,,žen
skim1' delom in ko marsikje primanjkuje delovnih rok, po
staja zaposlovanje žensk vse bolj vprašanje, o katerem mora 
vsako gospodarstvo najresneje razmisliti. Tudi slovensko go
spodarstvo, v katerem število novih delovnih mest že narašča 
hitreje kot naravni prirastek prebivalstva...

Naš cilj mora torej biti, da tako rekoč vsako delovno 
mesto postane dostopno tudi ženskam, saj je vse manj po
klicev, ki jih ne bi mogle opravljati tudi ženske. Dejstvo pa 
je, da smo daleč od splošnega spoznanja tega dejstva, da so 
še globoko zakoreninjeni predsodki o „ženskih“ in 
„moških“ poklicih, pa imamo zato v mnogih poklicih pre
sežek delovne sile, v drugih poklicih pa hudo pomanjkanje 
delavcev. Tej zaostali miselnosti se pridružuje še prav tako 
zastarela miselnost, da zaposlitev pomeni za dekleta samo 
prehodno nujo, ki bo prenehala po poroki. Iz te miselnosti 
izvira potem nezanimanje deklet za poklicno šolanje — in 
tako pridemo do tega, da imamo npr. v kovinski industriji 
med vsemi zaposlenimi okoli 30 % žensk, v industrijskih , 
šolah te stroke pa le 2 % deklet. V času, ko imajo dekleta 
možnosti, da bi si pridobile kvalifikacijo, le premnoge raču
najo, da bodo svoje probleme rešile s poroko in se ne zani
majo za šolanje, pozneje pa vidijo, da brez zaposlitve ne gre 
in si jo najdejo - toda kot nekvalificirane delavke. Dejstvo je 
sicer, da naš šolski sistem in vrste šol, ki jih imamo, zares 
niso prilagojene dejanskim potrebam gospodarstva in da ta 
prilagoditev postaja vse nujnejša, drži pa tudi, da moramo 
tako pri starših kot pri dekletih razbijati zastarela pojmo
vanja in jim s poklicnim usmerjanjem odpirati pot za polno
vredno, produktivno zaposlitev.

Ob tem, ko si moramo prizadevati, da ženskam odpremo 
najširše možnosti za zaposlitev, pa seveda ne smemo prista
jati na to, da ta zaposlitev hkrati pomeni obsodbo na dvojni 
ali pa celo trojni „šiht“ zaposlenih žensk, ki morajo po delu 
na delovnem mestu opraviti še vsa gospodinjska dela, kuhati, 
skrbeti za otroke itd. Če ne vseh, pa mora skupnost vsaj 
dober del teh „klasičnih “ gospodinjskih funkcij prevzeti na 
sebe in spremeniti v gospodarske oz. družbene dejavnosti. 
Vemo, kako je sedaj z raznimi servisi, kako je z družbeno 
prehrano, kako je z otroškim varstvom itd. - in če ob tem 
vsemo še to, da to niso problemi ženske, temveč problemi 
celotne družbe, potem res ne moremo več zmigovati z 
rameni, češ, kaj pa moremo, temveč si moramo razreševanje 
teh problemov zastaviti kot nalogo, od katere ne bomo od
stopili za nobeno ceno. Ni družbeni problem samo nočno 
delo žensk, o katerem je sicer največ govora, ker pomeni 
najhujšo obremenitev žensk, družbeni problem je vsako 
žensko delo. Če vemo, da brez zaposlenosti žensk kot druž
ba ne moremo živeti, potem moramo to zaposlenost organi
zirati tako, da bodo ženske lahko brez škode opravljale vse 
svoje prirodne funkcije.

Če hočemo živeti in se razvijati kot narod, potem mo
ramo pomagati vsaki materi v čimvečji meri - z omogo
čanjem planiranja materinstva. Čim večjo zaščito med no
sečnostjo in po porodu, z načrtovanjem in zagotavljanjem 
otroških ustanov itd. itd. Če se tega ne bomo zavedeli in 
temu ustrezno tudi zares ukrepali, potem ne moremo priča
kovati, da bodo slovenske družine postale številnejše, kot so 
sedaj, ko vse bolj postaja pravilo, da zadostuje en otrok v 
družini. MILAN POGAČNIK
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IZ NASE DRUŽBE

Socialni delavec na 
šoli ne bo več 
praznih rok

(Nadaljevanje z 8. strani)

bodo povečali vrednost štipen
dij in posojil, še posebej dobro 
bodo stumulirali študij matema
tikov in fizikov, ki jih manjka. 
Z možnostmi štipendiranja 
bodo seznanili zlasti ljudi na 
podeželju, saj mestna mladina 
kaže bolj zanimanje za tehnične 
poklice.

Šolska malica je na šolah 
kranjske občine za starše n_ajce
nejša malica na Gorenjskem, 
mesečno 11 din. TIS je lani po
prečno na učenca prispevala 
letno 46 din, letos naj bi prispe
vali 66 din. V ta namen se bodo 
sredstva TIS skoraj podvojila. 
Seveda pa bodo morale šole 
presoditi, kateri starši otrok si 
najtežje pritrgajo denar za ma
lico ah pa si ga sploh ne morejo.

inb°pOStaV°

fl melbrosia

V zadnjih petih letih je bilo 
marsikaj storjenega, daje osip v 
osnovnih šolah padel od 48 na 
34 %. Med dmgim je k temu go
tovo prispevalo to, da so v male 
šole že tri leta vključeni vsi 
otroci, da so vključili v otroško 
varstvo šolske Otroke, ki so bili' 
najbolj prepuščeni sami sebi. Za 
nadaljnje zmanjševanje osipa pa 
bo treba storiti še marsikaj. Ker 
je osip še vedno največji med 
»vozači", je TIS že lani prispe
vala za njihovo podaljšano bi
vanje v šoli 920.000 din, letos

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

pa bodo ta sredstva še bistveno 
povečali. Nekajkrat povečana 
sredstva bodo namenili tudi za 
nadaljnji razvoj vzgojne posve
tovalnice, kije jeseni prerastla v 
regionalno ustanovo in h kateri 
se z vedno večjim zaupanjem 
obračajo po pomoč starši naj
bolj prizadetih, vedenjsko mo
tenih otrok. Kot že nekaj let, 
bo tudi letos TIS dala šolam do
datna sredstva za dopolnilni 
pouk. Šolam je lani kupila nove 
matematične učbenike za 1. 
razred, letos jih bo kupila za 
drugi razred. In kot že vsa zad
nja leta bo TIS tudi letos pri
spevala tretjino sredstev za šol
nino mladini, ki obiskuje osnov
no šolo za odrasle.

DOPISNIKI
JAVLJAJO

VELENJE
V navadi je bilo, da je rud

niški odbor sindikata velenjskih 
rudarjev ob dnevu žena pripravil 
sprejem za vse delavke. Letos pa 
so se delavke velenjskega rud
nika lignita sprejemu odpove
dale, rudniškemu odboru pa so 
priporočile, da naj denar nakaže 
onkološkemu inštitutu za nakup 
opreme.

(vš)

Sence na 
sončni sliki 

starega mesta
(Nadaljevanje z 8. strani) 

delo so različne. Predpogoj je, 
da veš, koliko ljudi je socialno 
ogroženih in kakšne pomoči so 
potrebni. Zato je treba opraviti 
vrsto analiz: stanovanjska pro
blematika socialno ogroženih, 
problemi mater-samohranilk, 
problemi zaposlenih z najniž
jimi osebnimi dohodki, družin
skih skrbnikov z velikim števi
lom otrok itd. Z vsemi prizade
timi se je treba pogovoriti in 
obiskati tudi njihove domove, 
da bi si lahko ustvarili pravilno 
sliko o njihovih problemih (od
pravljanje vzrokov).

Matere samohranilke: v
»Savi" jih imajo 66, nekatere 
imajo 3 in več otrok. Dve iz
kušnji: najučinkovitejša je vča
sih pomoč, če posreduješ za 
sprejem otroka v vrtec. Od 18 
prostih mest so 4 preskrbeli 
svojim materam samohranil
kam, čeravno je bilo prošenj 
118! In drugo: postavili so kri
terij, da so njihove pomoči po
trebni tisti, kjer je dohodek na 
člana družine pod 500 din; ta 
kriterij je za matere samohra
nilke pogosto neprimeren (pla
čevanje vrtca, visoke podnajem
niške najemnine itd.).

Socialno ogrožene družine: v 
JSavi" jih imajo evidentiranih 
80. Letno razdelijo zaposlenim 
iz teh družin 40.000 din, spo
mladi in jeseni. Izkušnja: po
trebno je poznati njihove raz
mere doma, kajti včasih je rev
ščina hujša, kot so pričakovali,

včasih pa stanje manj pereče 
(dodatni zaslužek!).

Stanovanja: med socialno 
ogroženimi sta dve vrsti prosil
cev. Tisti, ki hočejo staro stano
vanje, ker ne zmorejo najem
nine za novo, in tisti, ki prosijo 
za najemno stanovanje. Jeseni 
so evidentirali 132 prosilcev, 96 
jih že ima odločbo delavskega 
sveta. Zaenkrat so naročili 25 
novih stanovanj. Problem spo
sobnosti plačila stanarine pa se 
bo še bolj zaostril leta 1973, ob 
novih najemninah, na kar že 
d^nes opozarjajo.

V programu njihove socialne 
dejavnosti je še marsikaj: skrb 
za zmanjševanje nočnega dela 
žensk (v zadnjih 4 letih so jih 
80 ukinili, ostalo jih je še 202); 
skrb za prekvalifikacijo, za kar 
pa ob velikem pomanjkanju de
lavcev ni pravega interesa; re
gresi za klimatsko zdravljenje 
zdravstveno in socialno ogro
ženih itd. Po pravilniku razprav
ljajo o trošenju sredstev sklada 
skupne porabe družbeno-poli- 
tične organizacije. Lani so za 
družbeni standard namenili 10 
milijonov din.

Komunisti v „Savi“ so pred 
dnevi ugotovili, da je njihov 
program socialne dejavnosti 
dobro zastavljen, treba ga je le 
dopolnjevati skladno z material
nimi možnostmi. Sindikat v to
varni naj bi razvijal medsebojno 
solidarnost in še naprej podpiral 
ukrepe za večjo socialno var
nost zaposlenih.

Z N

Drugi del zbornika 
»Rdeči revirji«

Prva knjiga iz ciklusa razvoj in pomen na- prikazan razvoj naprednega delavskega gibanja 
prednega delavskega gibanja v Zasavju med obe- °d leta 1934 do 1941.
ma vojnama in njegov vpliv na druga slovenska Kot v prvem, bo tudi v drugem delu zbornika 
delavska središča, izšla je v nakladi 7000 izvo- objavljenih nekaj sto fotografij in dokumentov 
dov, je naletela na velik odmev. Poznavalci so si ter gradiva, ki so ga zbrali številni sodelavci 
enotni v oceni, da je pomemben prispevek k uredniškega odbora iz vseh treh revirskih krajev, 
širšemu in globljemu spoznavanju boja delavstva Uredniški odbor bi lahko poslal gradivo za drugi 
za njegovo politično in socialno ter kulturno del zbornika v tiskamo že marca, izid publika- 
osvoboditev in njegovih priprav na ljudsko revo- cije pa je predviden v septembra letos. Seveda 
lucijo. pa bo moral uredniški odbor še prej zagotoviti

denar za natis te pomembne publikacije, zato se
Uredniški odbor pa je pravkar pripravil gra- je obrnil po pomoč tudi na temeljne kulturne 

divo za izdajo dragega dela zbornika. V njem bo skupnosti v Zasavju. -m-

^__________________________________________ ———__________________________________ —J
PODPISAN JE PRVI DRUŽBENI DOGOVOR V SLOVENIJI

O družbenem izobraževanju
V sredo, 1. marca, je v Celju 65 predstavnikov delavskih svetov, delovnih 
organizacij in občinskih vodstev družbenopolitičnih organizacij podpisalo 

družbeni dogovor o družbenem izobraževanju v občini Celje

V slovesnem razpoloženju so 
podpisali skupno listino družbe
nega dogovora o družbenem iz
obraževanju članov družbeno 
političnih organizacij, delovnih 
ljudi in občanov celjske občine. 
Podpisali so listino z enakim be
sedilom, kakršnega so pred tem 
podpisom že sprejeli na svojih 
sejah v delovnih organizacijah 
in v dražbeno-političnih organi
zacijah. Z družbenim dogovo
rom se obvezujejo, da bodo v 
svojih delovnih in družbenopo
litičnih organizacijah načrtno 
skrbeli za družbeno izobraže
vanje in svoje programe tudi 
uresničevah. Z dogovorom naj 
bi družbeno izobraževanje po
stalo tudi sestavni del celotnega 
izobraževanja s tem, da so za 
vsebinski koncept izboraževanja 
odgovorne družbenopolitične 
organizacije, za izvajanje pro
grama pa vodstva.

Glavni nosilec priprav za 
sklenitev družbenega dogovora 
je bil občinski sindikalni svet, 
ki je pripravil tudi slovesno 
podpisovanje listine o tem, v ce
loti pa sta ga podprli tudi Zveza 
komunistov in SZDL te občine. 
Podpredsednik republiškega 
sveta ZSS IVO TAVČAR je 
med slovesnim podpisovanjem

- N

Si želite sodelovanja s
Časopisno
ZALOŽNIŠKIM
PODJETJEM

»»DELAVSKA

ENOTNOST«?

RAZPISUJEMO
prosto delovno mesto

- referenta 
v naročnlnskem 
oddelku

dejal, da je izobraževanje že od 
nekdaj spremljalo revolucionar
na gibanja in da samoupravlja
nja ni mogoče uveljavljati brez 
družbeno izobraženih ljudi. S 
tem, da samoupravljavci izra
žajo spoznanje o potrebi takš
nega izobraževanja, se z družbe
nim dogovorom hkrati oprede
ljujejo za, to, da takšno spo
znanje tudi v praksi uresničijo.

Slovesnost so sklenili z željo, 
da bi družbeni dogovor tudi res
nično izvajali in skrbeli za učin
kovito izobraževanje. Občinski 
sindikalni svet, ki je začel to 
akcijo, naj bi tudi spremljal iz
vajanje družbenega dogovora.

Na vprašanje, kaj želi občin
ski sindikalni svet doseči s pod
pisanim družbenim dogovorom, 
je predsednik tega sindikalnega 
sveta IVAN KRAMER dejal:

„Nočemo nič dmgega, kot 
samo to, da vsaka delovna skup
nost s samoupravnimi organi na 
čelu spozna nujnost družbenega 
izobraževanja svojih delavcev in 
jih usposablja za resnične samo
upravljavce. Menimo, da je sin
dikat najbolj poklican, da spod
buja dogovarjanje o takem iz
obraževanju in da tudi pomaga 
pri oblikovanju takšnih pro
gramov, ki bodo zanimivi za vse 
delavce, hkrati pa učinkoviti za 
nadaljnji razvoj in krepitev na-

KnnBST]
POHIŠTVU

šega samoupravnega sistema ter 
za uspešno gospodarjenje."

Prvi korak je narejen, v čem 
naj bi bil drugi? Na to vpra
šanje je odgovoril predsednik 
medobčinskega odbora sindi
kata delavcev družbenih dejav
nosti v Celju IGOR PO
NIKVAR: »Zdaj bo poglavitna 
naloga, da v sodelovanju z vse
mi podpisniki družbenega dogo
vora ustanovimo programski 
svet pri delavski univerzi in da 
iz vrst izobražencev pritegnemo 
tiste, ki bi bili pripravljeni dati 
svoje znanje na razpolago temu 
izobraževanju. Tako bi dobili 
aktiv sposobnih predavateljev, 
ki bi brli ne samo posredovalci 
znanja, ampak tudi oblikovalci 
samoupravnih odnosov v ob
čini. Zajeti bi morah tudi hu
manistične izobražence in sku
paj z njimi, zlasti v srednjih in 
strokovnih šolah, oblikovati s 
samoupravno mislijo prežete 
učne programe, ki bi omo
gočili, da bi že šola v sodelova
nju z delovnimi organizacijami 
oblikovala mladega človeka — 
samoupravljavca." S. P.

POPRAVEK
V prejšnji številki Delavske enotnosti nam je tiskar

ski škrat zamešal članka pod naslovom „ZA BOLJ 
VARNO DELO" in „ZA GOSTINCE POMANJKLJI
VO". Bralci so gotovo sami opazili, da v tem primeru 
velja znano popravilo „narobe je prav" - mi pa se jim 
za napako opravičujemo.

UREDNIŠTVO DE

Odločitev 
v ozkem 

krogu
Prav v času, ko se na vsakem 

koraku trudimo, da bi delavec 
— neposredni proizvajalec dobil 
kar največ pravic pri odločanju, 
kar mu zagotavljata tudi tako 
imenovana „delavska ustavna 
amandmaja", smo bili na Go
renjskem te dni priča odločanju 
v razmeroma „ozkem“ krogu, 
če lahko tako imenujemo skup
ščino skupnosti zdravstvenega 
zavarovanja delavcev v Kranju. 
Ta najvišji samoupravni organ 
na področju zdravstvenega za
varovanja delavcev na Gorenj
skem je sprejel v začetku fe
bruarja sklep, da prispevna 
stopnja za zdravstveno zavaro
vanje delavcev znaša kar 8,5 od
stotka od kosmatih osebnih do
hodkov delavcev.

O tako pomembni odločitvi, 
ki pomeni spet večjo obreme
nitev gorenjskega gospodarstva, 
pa je javnost prvič zvedela te 
dni, ko sta bila oba sklepa ob
javljena v Uradnem vestniku 
Gorenjske. To so potrdili tudi 
člani predsedstva radovljiških 
sindikatov, ki so te dni obrav
navah omenjeni problem. Jože 
Bohinc, predsednik radovljiških 

.sindikatov, je na sklep o pri
spevni stopnji reagiral precej 
ogorčeno, podprli pa so ga tudi 
ostah člani predsedstva. Vsi 
skupaj niso bili toliko proti vi
šini prispevne stopnje, saj se za
vedajo, da zdravstvo tudi na 
Gorenjskem potrebuje vedno 
več denarja, ampak proti na
činu, kako je bila le-ta sprejeta. 
Prejšnja leta je bilo v navadi, da 
so zavarovanci na svojih zborih 
razpravljah o prispevni stopnji 
in šele nato je o njej zadnjo be
sedo izrekla skupščina skup
nosti zdravstvenega zavarovanja 
v Kranju. Letos pa morda prav 
zaradi tega, ker je komunalni 
zavod za socialno zavarovanje v 
Kranju lani pri zavarovancih na
letel na precejšnjo kritiko ob 
določanju prispevne stopnje, ni 
bila ubrana demokratična pot.

Člani predsedstva radovlji- 
škili_sindikatov so se zato upra
vičeno hudovah in spraševali, 
zakaj takšna naglica pri tako 
pomembnem odločanju, pri ka
terem bi morah res imeti glavno 
besedo delavci. Prav gotovo bo 
kdo pripomnil: — Saj so v 
skupščini skupnosti zdravstve
nega zavarovanja tudi predstav
niki delavcev! — To je res. 
Bržčas pa ti »delavski" pred
stavniki nimajo več moči, ko 
prevlada administracija, kot je v 
opisanem primeru. Da je to res, 
pove droben podatek, da ena iz
med članic skupščine skupnosti 
zdravstvenega zavarovanja v 
Kranju sploh ni dobila vabila za 
sejo, na kateri so odločah o 
omenjeni prispevni stopnji.

M. ŽIVKOVIČ

ki mora imeti za us
pešno opravljanje de
la srednjo ekonomsko 
ali administrativno 
šolo

Prednost Imajo ambici
ozni in dinamični mla
di ljudje, polni volje do 
vzajemnega teamskega 
dela. Priključite se šte
vilčno majhni, po delov
nih uspehih pa močni 
delovni organizaciji.
Zagotavljamo prijetno 
delovno vzdušje, dobre 
delovne razmere in so
lidne osebne dohodke v 
skladu z veljavnimi sa
moupravnimi sporazumi. 
Nastop dela po dogovo
ru. Poskusno delo tri 
mesece!
Ne odlašajte — odločite 
se! Svojo prošnjo naslo
vite na: CZP -Delavska 
enotnost«, Dalmatinova 
4, 61000 Ljubljana.
Razpis velja do zasedbe 
delovnega mesta.
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NAROČILNICA ZA ZBIRALCE NAROČNIKOV 

Ime In priimek Naslov Podpis

1 .......................... ................................................. ..... ........ .............................

4 ___ ___ __________ ________ ___________________________________

5 ___ _____ __________________ ___________ __________________
Vsak novi naročnik potrdi zbiralcu- naročnikov s podpisom svoj 
pristanek in sam vplača naročnino za 12 mesecv na tekoči račun 
ČZP Delavska enotnost. Llubljana, Dalmatinova 4, št NB 501-1-991

X —
Ime, priimek i|i točetf naslov zbiralca naročnikov:
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ŠPORT IN REKREACIJA

Ul. TEKMOVANJE LJUBLJANE V VELESLALOMU

Na starta 525 smučarjev
Mestna zveza za telesno kulturo in ljubljanski mestni sindikalni svet sta se tudi tokrat več kot

izkazala

Na pobudo Mestnega sindi
kalnega sveta Ljubljana je bilo 
minulo soboto na mikavnih 
smučiščih Kranjske gore že 
hetje sindikalno tekmovanje 
Ljubljane v veleslalomu. K 
temu naj mimogrede dodamo, 
da kažejo ljubljanski sindikati 
že vseskozi veliko zanimanje za 
Športno-rekreativno dejavnost 
zaposlenih. Ne samo moralno, 
temveč tudi materialno pod
pirajo rekreacijo delavcev, še 
Posebno, če gre za šport, kot je 
na primer smučanje. Tako so 
mestni sindikati v letošnjem 
letu znatno pripomogli k orga
nizaciji in izvedbi sindikalnih 
smučarskih tekmovanj vseh pe
tih ljubljanskih občin!
.To le za uvod in zgled vsem 

tistim, ki še vedno sodijo, da sta 
rekreacija zaposlenih in aktivno

razvedrilo nekaj odveč, nekaj, 
kar se ne obrestuje.

Za letošnje sindikalno tek
movanje Ljubljane v smučanju 
se je prijavilo 713 smučark in 
smučarjev. Zaradi slabega vre
mena v Ljubljani se je nekaj pri
javljenih skujalo, kljub vsemu 
pa je v Kranjski gori startalo kar 
525 ljubiteljev belega športa.

In nikomur, kije preživel mi
nulo soboto v pobočjih Vi- 
tranca, ni bilo žal. Vreme je 
bilo tako organizatorjem kot 
tekmovalcem v celoti naklo
njeno. Smučišča, posebno vse 
tri tekmovalne proge, so bila 
vzorno urejena. Seveda gre za 
vse to zasluga marljivim šport
nim delavcem ljubljanske mest
ne zveze za telesno kulturo, ki 
so tudi to pot mislili na vse in 
opravili nadvse zahtevno nalogo

TRIM - ŠPORT ZA VSAKOGAR

Znano je, da je najenostavnejša telesna vaja hoja. Zato: pustite 
avto doma, če lahko opravite pot peš ali s kolesom! Ne čakajte na 
dvigalo, hoja po stopnicah krepi mišice in utrjuje sklepe. Hitra hoja v 
službo je več vredna kot nekaj jutranjih telovadnih vaj!

Hoja pomeni:
- za mišice prepotrebno vsakdanjo aktivnost,
- za srce in ožilje zdravo treniranje,
- za pljuča povečanje kapacitete in s tem možnost izdatnejšega 

sprejemanja kisika,
- za živčevje p oživljanje krvnega obtoka, zaradi česar se po iz

datni hoji ali izletu v planine tako dobro počutimo itd., itd.

ČLOVEK POTREBUJE GIBANJE 
PRAV TAKO KOT SPANJE

Torej, hoja je osnovna vaja za povečanje vzdržljivosti.
Seveda pa ne smemo pozabiti tudi na spretnost, hitrost in moč! 

Prvi dve lastnosti bomo razvijali predvsem v raznih igrah z žogo.
Posebej moramo skrbeti za mišično moč. Vsakdo bi moral biti 

močan v nogah, da lahko preskoči plot ali nizko oviro, in vsaj 
° *° močan v rokah, da lahko visi na drogu, krogih ali veji.

Kaj pa mišice trupa? Za zdravje pa tudi lepo postavo je prav, da je 
ah vsak*1 Sgena naPeta- Zato svetujemo vaje leže na tleh, vsako jutro

Za konec le še trije pomembni nasveti:
- Pred vsako vadbo se najprej ogrejte! Razgibajte predvsem tiste 

mišice, ki bodo imele kasneje največ dela. Šele potlej, ko vam srce 
bije hitreje, se lotite težjih nalog.

- Vsaka vadba naj bo postopna! Organizem potrebuje več tednov, 
da se utrdi in osposobi za težje naloge.

~ Tudi v našem primeru pomeni zmernost zlato pravilo. Torej, 
vsak dan po malem in vztrajno! Bodite potrpežljivi in dosledni. Le 
tako boste uspeli. Močnejši boste, odpornejši in za delo sposobnejši.

tretje zimske športne igre 
delavcev zdravstvenega in

POKOJNINSKO INVALIDSKEGA 
,___ZAVAROVANJA SR SLOVENIJE

V Črni na Koroškem je organizatoijem SK Črna in prireditelju 
uspelo kljub močni odjugi izvesti tekmovanje v veleslalomu in san- 

Na tekmovanju je nastopilo 62 tekmovalcev iz vseh sloven
ja} sindikalnih podružnic zdravstvenega zavarovanja Slovenije.
,, Tekmovali so v dveh starostnih skupinah za najboljše naslove in 
^rati za ekipno uvrstitev.

Največ uspeha so imeli člani sindikalne podružnice iz Kranja, saj 
° ^ $Lupni uvrstitvi osvojili prehodni pokal.

Skupna uvrstitev: 1. Kranj 30 točk, 2. Ravne 26, 3. Ljubljana 
točk ^°r*Ca ^2’ 5. Maribor in dir. Ljubljana 7 in Novo mesto 5

M. P.

brez spodrsljajev. Glede na iz
redno veliko število nastopa
jočih so si morah na smučar
skih stezah pomagati organiza- 
toiji s snežnim cementom. Sneg 
je bil namreč mehak, smučarjev 
pa še in še .. .

Na vseh treh progah, dve sta 
bili na Pod lesu in ena v Brsnini, 
so start ah prvi tekmovalci 
točno ob napovedani uri, to je 
ob desetih dopoldne. V dobrih 
treh urah je peljalo med vratci 
kar 525 tekmovalcev, od tega 
113 žensk! Seveda ni šlo prav 
vse tako „od rok“, kot so si že
leli. Nekaterim tudi ni bilo 
dano, da bi prevozih ciljno 
črto. Toda teh je bilo zelo 
malo. To pa z drugimi besedami 
pomeni, da so organizatorji do
bro postavili tekmovalne proge 
in da so računali na vse: na tiste 
najboljše smučarje pa tudi na 
one, ki stopijo na dilce le ne
kajkrat na leto.

Skratka, kmalu po eni uri je 
presekal ciljno črto zadnji tek
movalec. S tem je bilo veliko 
sindikalno tekmovanje Ljub
ljane v veleslalomu končano. 
Seveda, končano le na snegu, 
kajti nastopajoči so čakah še 
priznanja in številne praktične 
nagrade.

In ob tern le še ena zanimi

vost iz Kranjske gore: tekmova
nja se je udeležilo 23 smučar
jev, starejših od petdeset let! 
Spodbudbo in za marsikoga iz
med nas nedvomno zelo po
učno. Najstarejšemu tekmo
valcu, Henriku Sebahru, pa je 
bilo celo že 64 let!

Slovesni zaključek vesele pri
reditve je bil v prostorih lepega 
kranjskogorskega hotela Larix. 
Tu so prejeh najspretnejši smu
čarji zaslužena priznanja in tu 
je bilo podeljenih 160 praktič
nih nagrad, ki so jih prispevale 
za svoje smučarje ljubljanske 
delovne organizacije. Priznanja 
in nagrade je smučarjem podelil 
Rudi Bregar.

Med devetdesetimi nastopa
jočimi sindikalnimi organizaci
jami so se v Kranjski gori naj
bolje odrezali v skupni konku
renci predstavniki podjetja 
Iskra Commerce, Intertrade, 
Leka, Gradisa, Slovenijacest itd.

Ženske ekipe: 1. Emona, 2. 
Intertrade, 3. Iskra commerce,
4. Lek, 5. Gradis, 6. Zdravstve
ni dom Moste, 7. Slovenija ce
ste itd.

Moške ekipe: 1. Elektro
Ljubljana, 2. Iskra commerce, 
3. Slovenija ceste, 4. Saturnus,
5. Lek, 6. IMP, 7. Papirnica
Vevče itd. A. UL.
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POZIV
OSNOVNIM SINDIKALNIM 

ORGANIZACIJAM
Na 28. kongresu FIS, ki je bil maja 1971 v Opatiji, je bilo 

sklenjeno, da bodo v prihodnje posebna svetovna prvenstva v 
smuških poletih. Organizacijo prvega svetovnega prvenstva v 
tej priznani smučarski disciplini je kongres enoglasno poveril 
Smučarski zvezi Jugoslavije, ki je za prizorišče velike športne 
prireditve predlogah Planico, zibelko smuških poletov. Tako 
bo prvo svetovno prvenstvo v smučarskih poletih od 24. do 
26. tm. v dolini pod Poncami, na 165-metrski planiški ska
kalnici.

Za prvenstvo se je doslej prijavilo že 12 držav, medtem ko 
pričakujejo organizatorji še prijave petih držav. Skratka, v 
Phnici bo zbrana prav vsa svetovna elita. Jugoslovanska re
prezentanca bo šteh v Phnici šest skakalcev. Poleg olimpij
cev Danih in Draga Pudgarja, Petra Štefančiča in Marjana 
Mesca bosta v ekipi še Bogdan Norčič in Marjan Prelovšek. 
Pokrovitelj prvega svetovnega prvenstva v smuških poletih bo 
predsednik SFRJ Josip Broz-Tito.

Komisija za telesno kulturo, šport in rekreacijo pri repu
bliškem svetu zveze sindikatov Slovenije, poziva vse osnovne 
sindikalne ogranizacije, da organizirajo izlete v Phnico in da 
se v čim večjem številu udeleže I. svetovnega prvenstva v 
smučarskih poletih. Sindikalne organizacije naj bi poskrbele 
za izlete v Phnico predvsem v soboto in v nedeljo.

Glede prevozov in vstopnic za ogled prvenstva se obrnite 
na podjetje Kompas! Združite izlet v prirodo z ogledom sve
tovnega prvenstva v smuških poletih na phniški velikanki!

Predsednik komisije za telesno kulturo, šport in 
rekreacijo pri RS ZSS.
JOŽE VIDIC
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KOVAČI NA MALI KOPI

Na Mah kopi so bile preteklo 
soboto tradicionalne zimske ko
vaške športne igre. Več kot pet
deset kovačev iz tovarne Gore
nje na Muti in iz tovarne 
„Fecro“ iz Slovenj Gradca se je 
zbralo na tem novem in skrbno 
urejenem smučarskem kraju na 
Pohorju.

SLOVENSKA BISTRICA

Škoda le, da se smučanja 
niso udeležili kovači iz Vitanja, 
Zreč in Ruš.

Na štartu na Mah kopi se je 
zvrstilo 36 tekmovalcev, ki so si 
prizadevali kar najhitreje pre
voziti izredno zahtevno progo. 
Žal je to uspelo le šestnajstim

najbolj izurjenim, vsi drugi so 
bik zaradi padcev ah izpustov 
vratec diskvalificirani ali pa so 
odstopih.

V tej ostri konkurenci je 
prvo mesto med posamezniki 
osvojil kovač Santner iz tovarne 
„Fecro“ iz Slovenj Gradca. 
Drugo mesto je osvojil Osrajnik 
Janko iz Mute, tretji pa je bil

Požgan Bojan, prav tako iz 
Mute.

Tekmovanje so kovači iz 
Mute dobro organizirali, slišali 
pa smo več kritičnih pripomb 
na pretežko tekmovalno progo. 
Popoldan je bilo tovariško sre
čanje kovačev v Partizanskem 
domu na Pohorju, ki je minilo v 
prijetnem vzdušju šele pozno 
zvečer. kw

OB DNEVU ZENA
Občinska strelska zveza Slovenske Bistrice je skupno s komisijo 

za šport in rekreacijo pri občinskem sindikalnem svetu Slovenska 
Bistrica pripravila letos že sedmo tradicionalno tekmovanje žena v 
streljanju z zračno puško. Na letošnjem tekmovanju je sodelovalo 8 
ekip strelskih družin in ekip osnovnih sindikalnih organizacij iz 
bistriške občine. Tekmovanje je bilo posamezno in ekipno.

V ekipnem tekmovanju so letos imele največ uspeha tekmovalke 
SD Jesen Prebukovje, ki so zbrale 346 krogov pred ekipo občinske 
skupščine I kije zbrala 322 krogov.

Med posameznicami je bila najuspešnejša Brezovšek Anica iz 
strelske družine Jesen Prebukovje. Zbrala je 137 krogov pred Sla- 
tinšek Stanko, Občinska skupščina I, s 130 krogi.

Zmagovalna ekipa je osvojila prehodnji pokal in diplomo. Prav 
tako pa so bile nagrajene tudi posameznice na prvih mestih. V 
tekmovanju posameznic je sodelovalo 24 žena iz celotne občine.

VIKTOR HORVAT

°B AKCIJ| ZA SKLENITEV DRUŽBENEGA DOGOVORA 0 FINANCIRANJU TE DEJAVNOSTI V TRBOVELJSKI OBČINI

telesni kulturi in rekreaciji
_ USTREZNEJŠE MESTO!

enfri tem gre za resen, poskus 
dj..ra* ,za vselej sistemsko ure- 

1 udi to področje dejavnosti.
Vremski sindikalni svet, občin- 

azveza za telesno kulturo in
1 a občinska vodstva druž-
2 p °'P°litičnih organizacij so v 
anar S tem Popravili zanimivo 
nrxa 0 0 dosedanjem stanju na 
Področju telesne kulture in 
lb,a°je, m rekreacije delovnih

r» kot tudi materialnih raz- 
t:ur na tem področju. V deve- 
m telesnovzomniu ir,

tju , , tem področju. V deve- 
druč* •<LSnovzg°inih in športnih 

vih na območju trbovelj-
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ske občine deluje kar 3200 
ljudi, v šolskih športnih dru
štvih pa več kot 50 učencev in 
dijakov. Na razpolago je 36 raz
ličnih športnih objektov in na
prav ter telovadnic s skupno ko
ristno površino 27.000 kvadrat
nih metrov. Za celotno telesno- 
vzgojno in športno dejavnost so 
društva lani prejela 367.000 
din, od tega pa so za vzdrže
vanje objektov namenih samo 
57.000 din, 15.000 din pa za 
dejavnost šolskih šport, društev, 

Razumljivo je, da s temi sred

stvi društva bolj ah manj života
rijo, ker ne morejo v celoti ure
sničevati svojih delovnih pro
gramov niti dovolj poskrbeti za 
množično udejstvovanje ter za 
rekreacijo delovnih ljudi ali za 
strokovno vzgojo novih kadrov. 
V Trbovljah v zvezi s tem pred
lagajo, naj bi sklenih družbeni 
dogovor o financiranju telesne 
kulture in vzgoje ter rekreacije 
delovnih ljudi. Ce bi iz lanskega 
družbenega bruto produkta iz
dvojili 2 promila ustvarjenega 
dohodka, bi zbrah za telesno

kulturo in vzgojo ter rekreacijo 
poldrugi milijon din. S tem de
narjem pa bi seveda društva 
lahko bistveno okrepila in raz
širila svojo dejavnost, primer
neje vzdrževala športne objekte 
in naprave in se posvetila osnov
ni dejavnosti: množičnosti na 
tem področju. V središču revir
jev bodo kmalu začeli razprav
ljati o tem predlogu in pričaku- 
jeja, da bodo kolektivi kot tudi 
občinska skupščina pokazali 
razumevanje za sistemsko uredi
tev na tem področju. - ff\-

10 - 11. MARCA 1972

POKAL VRATIČU
Četrto tekmovanje za „PokaI gimnastike" je bilo v Slovenskih 

Konjicah v prelepi telovadnici osnovne šole Dušan Jereb. Srečanje 
najboljših telovadcev bo ostalo vsem, tako nastopajočim kot gledal
cem, zares v najlepšem spominu. Organizacija lepe prireditve je bila 
na višku, za kar gre priznanje v prvi vrsti nadvse požrtvovalnim 
telesnokulturnim delavcem iz Slovenskih Konjic. Najvišjo lovoriko 
si je pri moških izboril Miloš Vratič (na posnetku) pri ženskah pa 
Ema Havelka. (Foto: A. Ul.)
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PODEŽELJE KLICE UČITELJE

Šola stoji 
In pade 

z učiteljem
Materialni problemi našega šolstva, zlasti osnovnega, so težki. A 

zdi se, da bomo vsem drugim težavam prej kos kot personalnim. 
Letos poteka rok, ko bi si učitelji morali pridobiti z zakonom 
predpisano izobrazbo. Seveda bo treba upoštevati izjeme, ko posa
mezniki iz objektivnih razlogov niso mogli doštudirati v roku. Vse
kakor pa o pomanjkanju kvalificiranih učiteljev ne moremo več 
govoriti v Sloveniji tako na splošno. V mestih učiteljev ne primanj
kuje. Drugače pa je z odročnimi šolami na podeželju, kjer učiteljev 
seveda še zelo primanjkuje. To pa je v resnici težak in zapleten 
problem, za katerega se zdi, da bomo morali sprejeti določene 
ukrepe oziroma se dogovoriti za dolgoročno strategijo, kako pri
dobiti dovolj učiteljev za podeželje.

Nekdo s področja ptujske temeljne izobraževalne skupnosti je 
pred dnevi na skupščini Izobraževalne skupnosti SR Slovenije 
dejal, da je očitno v mehanizmu kadrovanja učiteljev nekaj odpo
vedalo. Ravnatelji odročnih šol zaposlujejo dijake (tako kot pred 
leti!), študente, ki niso dokončali študija, čakajo na mlade ljudi 
pred vrati pedagoških gimnazij in pedagoške akademije. Če namreč 
sploh nikogar ni, ki bi učil, tudi šole ni. Šola stop in pade z uči
teljem!

Predstavnik iz dolenjske regije je na isti skupščini bil še bolj 
konkreten. Kljub temu, da v Sloveniji prav zdaj hočemo pospešiti
razvoj malih šol in podaljšanega bivanja otrok v šolah, je dejal, 
moram povedati, da je pred kratkim skupščina občine Črnomelj
sprejela sklep, da v Črnomlju ne bodo organizirali podaljšanega 
bivanja v šolah. Pritisk učiteljev v mesto je že zdaj zelo močan in 
če bi v Črnomlju zaradi podaljšanega bivanja otrok v šolah razpisali 
nova delovna mesta, bi z odročnih šol prišli v mesto učitelji, ki jih 
tam ne morejo pogrešati. Otroci v mestih bi dobili „dvojnega“ 
učitelja, šolarji na vaseh pa izgubili „edinega“.

Glede reševanja tega problema je slišati danes več konkretnih 
predlogov. Še naprej naj 'bi izobraževalne skupnosti štipendirale 
čimveč mladih za študij pedagoških poklicev in jih tako na začetku 
učiteljevanja vsaj za nekaj časa pritegnile tja, kjer učiteljev najbolj 
primanjkuje. Še naprej je treba bolje stimulirati težja delovna mesta 
na odrpčnih šolah, čeravno se je treba zavedati, da je 20, 30 in 
več odstotno povišanje osebnega dohodka na šolah v odmaknjenih 
krajih le kaplja v morje glede na to, čemu vse se morajo učitelji 
odpovedati, če se odločijo za podeželje. Nekdo je v šah dejal, da je 
včasih bilo laže, ko je g. minister v imenu njegovega veličanstva 
premeščal učitelja, ki pa je imel perspektivo, da sčasoma pride s 
hriba v dolino (če je bil seveda lojalen!).

Danes seveda nihče ne misli, da bi lahko z dekreti premeščali 
učitelje po vaseh. Toda ob dobri stimulaciji in nekem zagotovilu za 
perspektivo, bi mogoče vendarle tudi več mladih učiteljskih parov 
lahko pridobili za ta težka delovna mesta. Morebitna konkretna 
akcija Zveze mladine Slovenije, s katero bi pridobivali mlade uči
telje za odhod v odročne kraje, se nam ne bi smela zdeti »preveč 
kitajska11. Najvažnejše pri tem je, da bi z dolgoročno kadrovsko 
politiko zagotovili takim mladim ljudem, da potem, ko so ostali v 
odročnem kraju na primer vsaj pet let, dobijo možnost zaposlitve v 
mestih in seveda za svoje bodoče družine tudi primemo stanovanje. 
Primemo stanovanje za svojo družino pa tudi v primem, če bi se 
odločili ostati na podeželju, saj končno tudi razvoj komunikacij
skih sredstev vedno bolj približuje podeželje manjšim in večjim 
središčem. S. G.

V tovarni Totra so vezalke, vrvice in elastika še vedno eden glavnih proizvodov. Lani so izdelali samo vezalk za 15 milijonov dinarjev ifl 
poleg ostalega trga pokrili kar 90% potreb po vezalkah pri naših proizvajalcih obutve. In lani, to seje zgodilo prvič, so na sejmu v ( 
Beogradu podelili zlato košuto Totrini vezalki. - Poleg že tradicionalnih izdelkov so v Totri že pred osmimi leti začeli izdelovati cevi il 
polietilena. Prav letos v začetku aprila pa bo začel delati obrat za izdelavo drenažnih in vodovodnih cevi iz PVC. Ko bo stekla ta 
proizvodnja, računajo, da se bo njihov promet povečal od 50 na skoraj 90 milijonov dinarjev letno.

PO IV. SREČANJU GOSTINSKIH DELAVCEV KOROŠKE V MEŽICI

Številne naloge gostincev
Delavska enotnost praznuje letos - če 

smo natančni: 20. novembra — 30. oblet
nico svojega izhajanja. Ob tem častitljivem 
jubileju pa smo pripravili za naše bralce in za 
naše prijatelje prijetno presenečenje. V 
redakcijo smo namestili dva velika bobna na naš list. Vsakdo in vsi z enakimi moz- 
sreče in ju napolnili z bogatimi nagradami, nostmi lahko postanejo zbiralci novih naroč- 
In zavrteli ju bomo vsak mesec tja do 20. nikov. Kdor pa bo med svojimi znanci, prija- 
novembra, vsak mesec pa vas čaka novo pre- telji, tovariši ali sodelavci zbral po pet novih

za;
plačevali in so jo

tudi za letos.
igi boben sreče pa je namenjen tistim, 

se bodo odločili pridobiti nove naročnike

senečenje.
PRVO KOLO KMALU!

Obljubili smo že, da bomo vsakokrat med
15. in 25. v mesecu zavrteli naša bobna
sreče, objavili imena srečnih izžrebancev pa 
tudi razpis novega kola naše nagradne igre.

Izid prvega kola naše nagradne igre bo 
objavljen v številki Delavske enotnosti, ki bo

o*««1 »p*-« p—

naročnikov, ki bodo tudi poravnali naroč
nino za prihodnjih 12 mesecev, bo vsakokrat 
prejel lepo knjižno darilo in kupon za na
gradno žrebanje. J®

Obljubili smo že, da bomo nagradili tudi 
občinske sindikalne svete, ki širijo svoj list 
med članstvom. Tolažilni nagradi — dva dru
žinska š tora - bomo podelili ob koncu 
junija, za sklepno slovesnost ob 30. obletnici

enje.
jel bogato kolekcijo proizvodov znane ljub- "gradili bomo:
ljanske tovarne Ilirija, naše uredništvo pa bo _ 
vsakemu izžrebancu zagotovilo brezplačno ■
naročnino na naš list za naslednjih 12 mese- naroč^jtov.

— občinski sindikalni svet, na območju 
se bo letos najbolj dvignilo število

cev.
- 3 kupone zbiralcev novih naročnikov, , f obč«fj sinriikalni , na območju 

ki vsakomur prinašajo enodnevni izlet za dve ^SovVprime^i s šteSom zaposle
osebi v Pulj z letalom DC-9 podjetja Inex ., 
Adria aviopromet s prevozom do letališča m * 
Brnik in kraja stalnega bivališča. ŠE TO POVEJMO!

Vsi, ki smo jim namenili bobna sreče, 
sodelujejo do konca naše nagradne igre. 
Pravico do žrebanja v naslednjem kolu izgubi 
le tisti naročnik, ki mu je žreb že dodelil 
nagrado, zbiralcem naročnikov pa bomo 
uničili samo izžrebani kupon, vse drugo pa 
pustili v bobnu.

ŠE JE ČAS, DA SODELUJETE V PRVEM KOLU NAŠE NAGRADNE IGRE!

KDO LAHKO SODELUJE 
V NAGRADNI IGRI

Prvi boben sreče je razerviran za vsakogar, 
ki bo naročil Delavsko enotnost na dom in 
plačal za prihodnjih 12 mesecev celotno 
naročnino 26 dinaijev. Vanj smo dali tudi

TUDI VI POSTANITE PRIJATELJ DELAVSKE ENOTNOSTI, KI IZHAJA ŽE 
30 LET! DELAVSKA ENOTNOST - ZANESLJIVO NAJCENEJŠI TEDNIK

NA TRŽIŠČU!

Na srečanju tradicionalnega, 
tokrat že 4. srečanja gostinskih 
delavcev Koroške — letos je bil 
pokrovitelj republiški odbor 
Sindikata delavcev storitvenih 
dejavnosti Slovenije — so med 
drugim ugotovili, da je gostin
stvo na Koroškem preveč raz
drobljeno, večina gostinskih de
lovnih organizacij pa ustvarja 
tudi premalo dohodka, da bi se 
lahko odločalo za večja investi

cijska vlaganja. Zato bo ena od 
temeljnih prihodnjih nalog 
združevati gostinsko dejavnost 
in jo tudi po strokovni plati iz
boljševati, doseči pa bo treba 
tudi še večjo povezanost gostin
ske in turistične dejavnosti, da 
bodo lahko kompletirali turi
stično ponudbo in privabili na 
Koroško — v ta del Slovenije, ki 
ga Slovenci še vse premalo po
znamo — še več turistov.

Poudariti velja, da se srečanj 
v Mežici udeležuje iz leta v leto 
več gostinskih in turističnih de
lavcev. Enkrat v letu je njihov 
dan. Delati morajo sicer vse ne
delje, vse praznike in le malo je 
časa za medsebojno spozna
vanje in pomenke. Mežiška sre 
Čanja so zato priložnost za iz 
menjavo izl&išenj, pa tudi za to 
da se pomerijo v športnih vešči 
nah. (ma j

Sodnik: - Zakaj ste fizično napadli tovariša Siromahovška?
Obtoženec: - Rekel mi je, da sem reven, ko pa vendar vemo, kako neustrezen je ta izraz v 

naši družboslovni teoriji. . .

DELAVSKA
ENOTNOST

GlasUo ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE, izdaja CZP Delavska enotnost v Ljubljani. List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Ureja ga uredniški odbor. Glavni in odgovorni urednik MIL* | 
POGAČNIK. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, poštni predal 313 VI, telefon uredništva 316-554, 323-554. Račun pri Narodni banki v Ljubljani, št. NB 501-1-991, de j 
račun pri Ljubljanski banki, št. 501-620-7-12100 — Posamezna številka stane 50 N-par — Naročnina je četrtletna 6,50 din — polletna 13 din — in letna 26 din — Rokopisov ne vračamo — Poštn
plačana v gotovini — Tiska CZP »Ljudska pravica« Ljubljana


